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Плащаме закъснели ремонти на тунели 
и мостове с човешки жертви
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Бизнесът скочи срещу пробойни в 
Закона за устройство на територията

Създаваме общинско предприятие, регистрирано в КСБ, 
което да поеме строителните дейности в Раковски

Абдикират ли управляващите от опазването и 
реставрацията на паметници на културата?

Павел Гуджеров, кмет на община Раковски:
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Четири проектни пред-
ложения са подадени по 
третата покана на Меха-
низма за Свързана Евро-
па в сектор „Транспорт“ 
( Кохе з и о н е н  п а ке т ) , 
съобщиха от  Минис -
терството на транспор-

та. Два са изпратените 
проекти от ДП „Ръко-
водство на въздушното 
движение“, един от ДП 
„Национална компания 
„Железопътна инфра-
структура“ и един от 
Агенция „Пътна инфра-

структура“. Общата им 
инвестиционна стойност 
е 207 млн. евро, а търсе-
ното европейско финан-
сиране възлиза на 85%. 
ДП НКЖИ кандидатства 
с проект за развитие на 
Жп възел Пловдив, който 
включва рехабилитация и 
модернизация на железо-
пътната инфраструктура 
в участъците Пловдив - 
Пловдив разпределител-
на - Крумово и Пловдив 
разпределителна - Скута-
ре. Проектът предвижда 
също изграждане на пъ-
тен пробив под Жп гара 
Пловдив, развитие на ко-
ловозите на жп гарите, 

попадащи в обхвата на 
проекта, премахване на 
съществуващи прелези 
и замяната им с надле-
зи. Общата стойност на 
проектното предложение 
е 115 млн. евро, като ев-
ропейското финансира-
не възлиза на 85%, или 
98 млн. евро. В пътния 
сектор е подаден един 
проект за изграждане на 
участък от АМ „Кало-
тина - Софийски около-
връстен път“. Проектът 
е на обща стойност 90 
млн. евро, като искано-
то европейско съфинан-
сиране е малко над 40 
млн. евро. В проектното 

предложение е включе-
но изграждане на 15 км 
от автомагистралата от 
ГКПП „Калотина“ до гр. 
Драгоман. Предвижда се 
разширение и корекция 
на съществуващото тра-
се, което да позволява 
скорост от 100 км/ч. Пла-
нирано е и изграждане на 
две платна с по две ленти 
за движение и аварийна 
лента. ДП „Ръководство 
на въздушното движе-
ние“ подава за одобрение 
2 проекта, свързани с оп-
тимизация на услугите за 
управление на въздуш-
ното движение. Общата 
им стойност е около 1,2 

млн. евро, като исканото 
европейско съфинанси-
ране е около 1 млн. евро. 
Това е трета покана за 
набиране на проектни 
предложения по МСЕ, 
сектор „Транспорт“. Га-
рантираният бюджет на 
страната по Кохезионния 
пакет е 406 млн. евро. До 
момента са одобрени се-
дем транспортни проек-
та на стойност 294 млн. 
евро. Свободният ресурс, 
с който страната ни раз-
полага, е 111 млн. евро. 
Очаква се резултатите от 
оценката на проектите да 
бъдат обявени в средата 
на тази година.

ОТ СЕДМИцАТА

Те са за жп линия от Околовръстното на София до Калотина и за управление на въздушното движение

Търсим 207 млн. евро от ЕС за 4 транспортни проекта

Служебният министър-
председател Огнян Гер-
джиков освободи от поста 
председателя на Управи-
телния съвет на Агенция 
„Пътна инфраструктура“ 
Дончо Атанасов. Това 
стана ясно от изявление 
на премиера във връзка 
със случая с тунел „Ече-
мишка“, където жена за-
гина, ударена от освети-
телно тяло. От постовете 
са свалени и Парашкев 
Кръстев - изпълнителен 
директор на „Автомаги-
страли“ ЕАД, и Георги 
Златев от Дирекция „Под-
държане на пътна инфра-
структура“ при АПИ.

П р е м и е р ъ т  н а с тоя 
пред министъра на ре-
гионалното развитие и 
блогоустройството Спас 
Попниколов да бъдат 
освободени директорът 
на Областно пътно упра-
вление - София, начал-
никът на районна пътна 
служба „Хемус“. Сам е 

подал оставка директо-
рът на Дирекция „Пътна 
инфраструктура“ в АПИ. 
Разпоредил съм на ми-
нистър Попниколов пълен 
преглед на всички съоръ-
жения по автомагистра-
лите - тунели, мостове и 
така нататък, с оглед на 
безопасността. Що се от-
нася до АМ „Хемус“, по-

емам личен ангажимент 
тя да бъде пусната до 14 
февруари, заяви още Гер-
джиков.

От своя страна, ми-
нистър Спас Попниколов 
предложи за председател 
на УС на АПИ да бъде 
назначен Пирин Пенчев 
и за изпълнителен дирек-
тор на „Автомагистрали“ 

ЕАД Валентин Николов. 
Междувременно с про-
токолно решение на ми-
нистъра на транспорта, 
информационните тех-
нологии и съобщенията 
Христо Алексиев са на-
правени промени в със-
тава на съвета на дирек-
торите в „Холдинг БДЖ“ 
ЕАД. Владимир Влади-
миров е освободен и на 
негово място е назначен 

Георги Друмев, който е 
специалист в областта на 
железницата и дългого-
дишен служител в сис-
темата. Със заповед от 
поста генерален директор 
на Национална компания 
„Железопътна инфра-
структура“ е освободен и 
Милчо Ламбрев. На него-
во място е назначен Кра-
симир Папукчийски. 

Ка р и е р ат а  н а  П а -

пукчийски е изцяло свър-
зана с железопътната ин-
фраструктура. Той е зае-
мал ръководни позиции в 
поделение „Управление 
движение на влаковете 
и гаровата дейност“. От 
2012 г. е заместник-ръко-
водител и впоследствие 
ръководител на звено за 
управление на проекти, 
финансирани с европей-
ски средства.

Уволнения заради трагедията в тунел „Ечемишка“МЕРКИ

Една от знаковите ло-
кации за програмата на 
Пловдив като Европей-
ска столица на културата 
2019 (ЕСК) е островът 
на Адата. Предвидено е 
там да се провеждат част 
от събитията , но стои 
проблемът със собстве-
ността - 90 процента от 
острова е частна. Само 9 
от 90-те декара там са на 
община Пловдив. Въпре-
ки това в апликационна-
та форма, с която градът 
кандидатства за ЕСК, 
именно тази зона е посо-
чена като идеална за це-
лите на проекта. От еки-
па се мотивират, че по 
принцип във всеки град, 
който е носил титлата, 
се търсят точно такива 

забравени места, които 
да бъдат алтернативни 
артпространства. През 
настоящата година ще 
бъдат поканени артисти 
от цял свят, които в рам-
ките на 6 месеца трябва 
да работят само за остро-
ва на Адата. Ще предла-
гат проекти, пърформън-
си и инсталации, които 
да бъдат показани там. 
Частната собственост 
на острова в р. Марица 
обаче е пречка. Затова 
от Фондация „Пловдив 
2019“ искат да го вземат 
под наем. Именно това 
ще е основна тема в един 
от разговорите между 
техни представители и 
собствениците на остро-
ва. целта е островът да 

бъде отдаден под дълго-
срочен наем на фонда-
цията до 2019 г. включи-
телно, за да може да се 
реализира предвидената 
му централна роля в кул-
турните мероприятия. 
Това обясни артдирек-
торът на фондацията 
Светлана Курумджиева. 
Към момента островът е 
покрит почти изцяло от 
гора. Проектът за зоната 
обаче предвижда това да 
се промени, макар да не 
са заложени инфраструк-
турни промени.

За възможността ос-
тровът да се превърне в 
атракцион със заведения, 
културни средища и пла-
жове се заговори още 
преди година във връзка 

именно с Европейска-
та столица на култура-
та през 2019 г. И тогава 
обаче бе посочен като 
много сериозен пробле-
мът със собствеността. 
90% от имота са частна 
собственост, след като 
дългата съдебна битка 
между реститутите и 
държавата, продължила 
години, завърши в полза 
на частните собствени-
ци. От приключването 
на делата до момента 
обаче те не са предпри-
ели никакви действия за 
социализация на остров 
Адата. 

От Фондация „Плов-
див 2019“ посочват като 
положителен пример 
визитата на британския 

артист Алекс Хед, кой-
то е останал за някол-
ко седмици в Пловдив 
и ежедневно е бил на 
острова, споделяйки впе-
чатленията си от видя-
ното и възможностите за 
провеждане на културни 
мероприятия там.

За да се случи това ва-
риантите са два - или об-
щина Пловдив да ползва 
имота под наем, или да 

го закупи. Засега по-ве-
роятен обаче е първият 
вариант. Друг проблем 
е, че голяма част от имо-
та попада в зоната на 
„Натура 2000“ и други 
забранителни режими 
за строителство. Това 
обаче според експерти и 
ръководството на фон-
дацията няма да попречи 
там да се изграждат вре-
менни съоръжения.

ЕвРопЕйсКа столИца на КултуРата 2019

В Пловдив преговарят за остров под наем

На първото си ре-
довно заседание слу-
жебният кабинет смени 
половината губернато-
ри в страната. Моти-
вът на управляващите 
е свързан с провежда-
нето на честни избо-
ри, а рокадите били и 
резултат от получени 
сигнали. Сменени са 
областните управите-

ли на Благоевград, Ва-
рна, Враца, Кърджали, 
Кюстендил, Ловеч, Си-
листра, София-област, 
Търговище, Хасково, 
Шумен, Ямбол и Ве-
лико Търново. Нов об-
ластен управител е на-
значен на София-град, 
тъй като досега имаше 
временно изпълняващ 
длъжността. 

П р а в и т е л с т в о т о 
сега назначава Диана 
Тонова. Тя е била за-
местник областен уп-
равител в периода юли 
2013 - декември 2014 
г. От декември 2015 г. 
е началник на отдел в 
столичния район „Ви-
тоша“. Магистър по 
право от ЮЗУ „Нео-
фит Рилски“.

Сменени са и половината областни управители
РоКаДИ

След анализи на трагичния инцидент в тунел “Ече-
мишка” премиерът Огнян Герджиков и министърът 
на регионалното развитие Спас Попниколов огласиха 
промените
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Държавната агенция за 
метрологичен и техниче-
ски надзор (ДАМТН) ще 
обучава представители на 
общините как да управля-
ват безопасно язовирите, 
които стопанисват. Това 
стана ясно по време на 
среща с Националното 
сдружение на общини-
те (НСОРБ), съобщиха 
от агенцията. В момента 
около 90% от всички язо-
вири на територията на 
страната са общински, 
заяви заместник-минис-
търът на икономиката Лъ-
чезар Борисов. Стартира 
работа и по класифици-
ране на язовирите според 
големината им, както и 
според риска, който евен-
туално биха носили за 

населението, инфраструк-
турата и стопанските су-
бекти.

По време на срещата 
бе представен и анализ 
на добрите чуждестранни 
практики при управле-
нието на язовири, който 
е изготвен от ДАМТН. 
В него ясно са разграни-
чени критериите за оп-
ределяне на един воден 
басейн като язовир, като 
се вземат предвид всич-
ки негови характерис-
тики - от големината му 
до потенциалния риск за 

човешкото здраве и за ма-
териалните щети, които 
може да предизвика. 

Предварителните оцен-
ки на ДАМТН са, че ако 
тези критерии залегнат 
в нормативната уредба, 
броят на водните басей-
ни, за които в момента от-
говаря държавната аген-
ция, ще намалеят с около 
2000 (към днешна дата те 
са повече от 5100). Съще-
временно това ще осво-
боди административен 
капацитет за много по-за-
силен контрол на другите 
язовири на територията 
на страната. Според из-
пълнителния директор на 
НСОРБ Гинка Чавдарова 
това ще реши много от 
проблемите на общините, 
защото към момента те 
трябва да отговарят на 
едни и същи изисквания 
за всички водоеми, които 
стопанисват, а това често 
е невъзможно. Общините 
изпитват сериозно затруд-
нение и за назначаване на 
оператор на всеки язовир, 
каквото в момента е изис-
кването в закона. 

ОТ СЕДМИцАТА

Представители на общините ще бъдат обучени да управляват безопасно водоемите

Държавата със спешни мерки за сигурността на язовирите

В дискусията взеха участие зам.-министърът Лъче-
зар Борисов, изпълнителният директор на НСОРБ 
Гинка Чавдарова, представители на МОСВ, ДАМТН и 
на общините Мизия, Хасково, Кърджали и Карнобат

В рамките на общест-
веното обсъждане на За-
кона за туризма, което 
предстои, да се изясни и 
стратегията за успешното 
позициониране на Бъл-
гария на туристическата 
карта. Около това реше-
ние се обединиха учас-
тниците в Националната 
среща по проблемите на 
родния туризъм в София. 
В дискусиите участваха 
кметове от цяла Бълга-
рия, представители на 
Министерството на об-
разованието и Минис-
терството на туризма, 
Националната агенция за 
професионално образова-
ние и обучение, центъра 
за развитие на човешките 
ресурси, представители 
на Националния борд 
по туризъм, хотелиери и 
представители на бран-
шовите организации.

Три са основните про-
блема, които очерта Бла-
гой Рагин, председател 

на УС на БХРА, пред На-
ционалната среща на ту-
ристическата общност - 
ценовият маркетинг, лип-
сата на обучени кадри и 
недостатъчната междуна-
родна реклама.

Въпреки проблеми-
те в бранша, 12% ръст 
в туризма за миналата 
година отчете доц. д-р 
Румен Драганов - пред-
седател на Института за 
анализи и оценка в ту-
ризма, само за миналата 
година в нашата страна 
са влезли 10 милиона и 
576 хил. туристи. За да 
вървим в правилната по-
сока, трябва да увеличим 
сезона и посещаемостта, 
да въведем мобилност на 
заплащането и ваучери за 
здравна превенция, под-
черта той.

Като най-голям про-
блем на бранша беше 
посочена липсата на 
достатъчно и добре под-
готвени кадри. Акцент в 

Националната среща на 
туристическата общност 
в България бе предста-
вянето на лицензирания 
център за професионал-
но обучение „Хотели-
ерска лига“. Основната 
му задача е да обучава 
служителите в българ-
ския туризъм. В своята 
презентация доц. д-р Ася 
Пенчева очерта основни-
те направления в новата 
образователна структура. 
Сред тях са провежда-
нето на професионални 
групови и индивидуални 
обучения, корпоративни 
консултации и обучения 
на място за хотели и рес-
торанти, разработване и 
участие като партньор в 
европейски проекти. Си-
лен интерес в гилдията 
предизвикаха планира-
ните изнесени между-
народни обучения, като 
първото e планирано 
за края на месец март 
2017г. в Дубай.

Как да позиционират България като успешна 
туристическа дестинация, обсъдиха експерти

нацИонална сРЕЩа

След добрата хотелска база професионалното обслужване става приоритет за 
туристическия бранш
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Недостигът на кадри, 
които да отговарят на 
нуждите на икономиката, 
е основна пречка пред 
развитието на бизнеса 
в страната. Това заяви 
председателят на Асоци-
ацията на индустриал-
ния капитал в България 
Васил Велчев по време 

на представянето на при-
оритетите на Асоциаци-
ята на организациите на 
българските работодате-
ли (АОБР) за 2017 г. Той 
смята, че има нужда от 
дълбока реформа на ви-
сшето, както и на профе-
сионалното образование. 
Парите на данъкоплатци-

те за образование не се 
връщат в икономиката, 
посочи Велев. Според 
него професионалното 
образование се е превър-
нало в езикови гимназии, 
а трябва да заеме отново 
основна роля в подготов-
ката на кадри. 

Сред приоритетите на 

АОБР ще са осигурява-
нето на човешки ресурси 
и повишаването на кон-
курентоспособността на 
българските производи-
тели чрез подобряване 
на бизнес средата в Бъл-
гария. 

Асоциацията ще рабо-
ти за задържането на про-

фесионалистите в Бъл-
гария, както и за привли-
чането на чуждестранни 
чрез двустранни прави-
телствени споразуме-
ния и преразглеждане на 
системата „синя карта“. 
Необходимо е също въз-
становяване на средното 
професионално образова-
ние, както и пренасочване 
на държавната поръчка 
във висшето образование 
към технически, научни и 
математически специал-
ности за сметка на хума-
нитарните, отчитат рабо-
тодателите. В това отно-
шение бизнесът предлага 
предоставянето на сти-
пендии за дефицитните 
специалности с условие 
студентите да поемат ан-
гажимент за реализация 
в страната след дипломи-
рането си и сключването 
на договор с конкретно 
предприятие в последни-
те години от обучението. 
Промени трябва да има 
и в модела, по който се 

определя минималната 
работна заплата, и той да 
бъде съобразен с брут-
ния вътрешен продукт и 
производителността на 
труда, коментира Божи-
дар Данев, изпълнителен 
председател на Българ-
ската стопанска камара. 
Това е и една от стъп-
ките за повишаване на 
конкурентоспособността 
на българските работо-
датели освен за осигу-
ряването на човешки ре-
сурси. Въвеждането на 
електронно управление и 
на публично консултира-
не на проектите на нор-
мативните актове също 
са изключително важни, 
смята цветан Симеонов, 
председател на Българ-
ската търговско-промиш-
лена палата. Останалите 
приоритети на АОБР ще 
бъдат насочени към под-
готовка на българското 
председателство на Съ-
вета на ЕС и развитие на 
капиталовия пазар. 

За промени в Закона 
за устройство на терито-
рията, които да бранят 
правата на инвеститори-
те, се обявиха от КРИБ. 
Представяйки приорите-
тите за 2017 г. на Асоци-
ацията на организациите 
на българските работо-
датели (АОБР), мъжете 
на бизнеса в България 

формулираха и проблеми. 
Сред тях отличиха като 
много сериозен екологич-
ния рекет на бизнеса от 
псевдоприродозащитни 
организации. От работо-
дателските организации 
ще инициират норма-
тивни промени, които да 
ограничат вмешателство-
то на нароилите се стоти-

ци т.нар. екоорганизации, 
които блокират редица 
обекти и стопират инвес-
тиционните инициативи. 
Това според представи-
тели на КРИБ препятства 
инвестиционния процес в 
страната като цяло и пре-
чи на растежа в областта 
на добивната, прерабо-
твателната, строителната 

и туристическата индус-
трия.

Ръководствата на наци-
онално представителните 
работодателски органи-
зации, в лицето на Васил 
Велев, Божидар Данев от 
Българска стопанска ка-
мара (БСК), цветан Симе-
онов, председател на Бъл-
гарската търговско-про-
мишлена палата (БТПП), 
и Кирил Домусчиев, пред-
седател на Конфедераци-
ята на работодателите и 
индустриалците в Бъл-
гария (КРИБ), очертаха 
приоритетите пред бизне-
са за настоящата година.

Председателите на ра-
ботодателски организа-
ции обявиха, че са готови 
да обсъждат с политиче-
ските сили, които ще се 
явяват на предсрочните 
парламентарни избори, 
техните програми, ако бъ-
дат поканени.

I. Осигуряване на чо-
вешки ресурси за иконо-
миката:

1. Образование - бър-
за и дълбока реформа на 
професионалното и на ви-
сшето образование, вкл. 
държавни стипендии, с 
ангажимент за последва-
ща реализация и „транс-
ферни права“;

2. Трудова миграция - 
прекратяване на подпома-
гания от държавата износ 
на човешки ресурси и об-
лекчаване на вноса, вкл. 
чрез двустранни прави-
телствени споразумения с 
трети страни;

3. Ограничаване на ад-
министративната наме-
са на пазара на труда и 
подобряване на трудово-
осигурителното законода-
телство:

•  Ратифициране на 
Конвенция 131 на МОТ и 
приемане на механизъм за 
определяне на МРЗ;

• Законодателни про-
мени за премахването на 
МОД и „класовете“;

• Отмяна на временно 
въведената мярка работо-
дателят да плаща за пър-
вите 3 дни болнични;

• Реформа в медицин-
ската и трудовата експер-
тиза и прекратяване на 
злоупотребите с пенсии за 
инвалидност;

• Преглед на режима за 
извънреден труд с оглед 
допускане на по-голяма 
гъвкавост при полагането 
му и по-голям брой ра-
ботни часове в рамките на 

От работодателските организации освен приоритетите на бизнеса за тази година очер-
таха и каузите, за които ще настояват

 Все повече работодатели смятат, че е необходимо  въз-
становяване на средното професионално образование, за 
да имат подготвени  служители

ТЕМАТА

Бизнесът скочи срещу пробойни в Закона за    устройство на територията

Недостигът на кадри става проблем за предприемачите

Работодателите се обявиха срещу блокирането на         инвестиционни проекти заради псевдоеколози

пРИоРИтЕтИтЕ
на асоциацията 
на организации-
те на български-
те работодатели 

за 2017 г.
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Отново гледаме и слу-
шаме в предизборните 
изказвания, че започват 
да се възраждат хубавите 
идеи и стари схеми за 
големи шлемове в енер-
гетиката. Ще се възраж-
дат проектите за АЕц 
„Белене“ и „Козлодуй“, 
ще се строи нова центра-
ла в „Марица изток“, ще 
се строят петролопро-
води. Кой ще ги плаща? 
Дефицитът в НЕК е над 
4 млрд. Лошите реше-
ния ги плаща бизнесът 
и гражданите. Това каза 
председателят на КРИБ 
Кирил Домусчиев в ин-
тервю за Нова тв. По ду-
мите му, бизнесът е готов 
да протестира срещу но-
вите енергийни мегапро-
екти и опити за злоупо-
треби.

Той коментира, че биз-
несът настоява да се съз-
даде адекватна енергийна 
стратегия, да се направи 
либерализация на пазара 
и да се прекратят злоупо-
требите в енергетиката. 
Работодателските орга-
низации са против нови 
големи шлемове в енер-
гетиката и източването на 
джобове чрез таксата за-
дължение към общество-
то, каза още Домусчиев. 

Той отрече упреците, 
че с тази позиция, против 
идеите на БСП, бизнесът 
застава на страната на 
ГЕРБ. 

Не виждам с какви 
средства България ще 
по ст рои  тунела  под 
Шипка, но ако се поя-
ви инвеститор, трябва 
да има закон, който ще 
му предостави необходи-
мата възвръщаемост на 
средствата, така лидерът 
на КРИБ пък коменти-
ра ветото на Закона за 
концесиите на президен-
та Румен Радев. За нас 
президентът е подведен, 
липсата на експертност 
е може би една от при-
чините, каза Домусчиев 
и напомни, че България 
има задължение към ЕС 
да направи подходящ 
закон за концесиите и 
публично-частното парт-
ньорство. По отношение 
на позициите на други 
бизнес организации, кои-
то се обявиха в подкрепа 
на решението на Радев, 
той заяви, че от КРИБ 
са пряко заинтересова-
ни и че конфедерацията 
представлява най-голям 
процент от българския 
бизнес. Домусчиев обяс-
ни, че експертите на 
КРИБ не са се срещна-
ли с президента, но не 
са били поканени. Чака-
ме да видим мотивите, 
всяко едно вето трябва 
да има мотиви по закон, 
каза още той. Домусчи-
ев отхвърли приказките 
за безкрайност на кон-
цесиите и обясни, че те 

остават 35-годишни като 
досега, освен в специ-
фични случаи, когато е 
необходимо удължаване. 
Решението за това обаче 
трябва да се вземе от об-
щината или парламента.

П р ед с ед ат е л я т  н а 
КРИБ заяви още, че биз-
несът няма пряко отно-
шение към пенсиите, 
освен да плаща осигу-
ровки. По въпроса с без-
работицата той каза, че 
страната има огромен 
проблем с подготвени 
кадри, но безработица у 
нас няма.

една година.
II. Подобряване на 

бизнес средата в Бълга-
рия за повишаване на 
конкурентоспособността 
на българските произво-
дители:

1. Запазване на същест-
вуващия данъчен модел;

2. Предприемане на 
всички необходими мерки 
за присъединяване на Ре-
публика България към ва-
лутно-обменния механи-
зъм ERM II едновременно 
с поемането на ротацион-
ното председателство на 
ЕС през 2018 г.;

3. Приемане на нова 
енергийна стратегия, 
ограничаване и ликвиди-
ране на практиките на до-
тиране и кръстосано суб-
сидиране в енергетиката; 
ограничаване на злоупо-
требите и разхищенията, 

на непазарното изземване 
на доход чрез такса „за-
дължения към общество-
то“; либерализация на па-
зара;

4. Ускоряване въвежда-
нето на електронно упра-
вление;

5. Регламентиране на 
законов механизъм за при-
лагане на разходо-покрив-
ния принцип при опреде-
ляне на всички държавни 
такси, прилагане на прак-
тика на принципа „замър-
сителят плаща“ (съгласно 
Директива 2008/98/ЕО);

6. Утвърждаване и при-
лагане на практика на 
оценка на въздействие и 
публично консултиране на 
проектите на нормативни-
те актове;

7. Въвеждане и спазва-
не на принципа на „мъл-
чаливо съгласие“ във 

всички нормативни ак-
тове;

8. Свеждане на регула-
торните режими до ми-
нимално изискуемите от 
европейското законода-
телство;

9. Законодателна ини-
циатива за изменение на 
ЗУТ с цел облекчаване на 
строително-инвестици-
онния процес, особено за 
по-малките обекти;

10. Ограничаване на 
т.нар. екологичен рекет 
срещу бизнеса от страна 
на псевдоприродозащитни 
организации, препятства-
щи инвестиционния про-
цес и растежа в областта 
на добивната, прерабо-
твателната, строителната 
и туристическата индус-
трия.

III.  Подготовка на 
Българското председа-

телство на Съвета на 
Европейския съюз:

1. Партньорство и про-
зрачност в подготовката 
на Българското предсе-
дателство на Съвета на 
ЕС - участието на бизнеса 
в изготвянето на приори-
тети и програма на Пред-
седателството, участие в 
дейностите съгласно чл. 
13, ал. 2, т. 16 на ПМС 
№114/10.05.2016 г.;

2. Подготовка на меж-
дународни форуми на ра-
ботодателите в рамките на 
Председателството.

IV. Развитие на капи-
таловия пазар:

1. Усъвършенстване 
на нормативната уредба 
ограничаване на свръхре-
гулациите, опростяване, 
улесняване и автоматизи-
ране на процедурите;

2. Създаване на условия 

за финансиране на малкия 
и средния бизнес чрез ка-
питаловия пазар;

3. Оценка на потенци-
ала и допускане до тър-
говия на регулиран пазар 
на миноритарни дялове 
от държавни дружества 
и набиране на финансов 
ресурс за реализиране на 
големи/инфраструктурни 
проекти чрез капиталовия 
пазар.

www.metalcominvest.comwww.metalcominvest.com; office@metalcominvest.com; тел.: +359 73 881608

ЕТАЛКОМ ИНВЕСТ

ВНОСИТЕЛ НА ПЪТНИ БИТУМИ 
ПРОИЗВОДСТВО НА НИС ПАНЧЕВО 

B 50/70; B 70/100; B 160/220

ПОЛИМЕРМОДИФИЦИРАНИ
 БИТУМИ:

PMB 25-55-55; PMB 45-80-65 

Преди време и от Национална асоциация “Българско Черноморие” (НАБЧ) излязоха 
с отворено писмо до редица институции, с което призоваха да се спрат “репресиите” 
спрямо бизнеса и да се даде глътка въздух на икономиката на страната

Бизнесът скочи срещу пробойни в Закона за    устройство на територията
Работодателите се обявиха срещу блокирането на         инвестиционни проекти заради псевдоеколози

Кирил Домусчиев, председател на КРИБ:

Излизаме на протест, ако не спрат схемите в енергетиката
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Разговаря  
Елвира ГЕНОВА

- Г-н Гуджеров, кои са 
приоритетите в програмата 
на общината за 2017-а?

- Един от основните прио-
ритети за нас е сигурността. 
Сигурност като общинска ох-
рана, която този мандат за 
първи път беше въведена на 
територията на община Раков-
ски. Сигурност обаче и откъм 
почистване на съоръжения, 
отводнителни канали на тери-
торията на нашите населени 
места. Всички знаем какви 
неприятни събития, какви на-
воднения имаше преди някол-
ко години. С тези задачи сме 
се ангажирали още от мина-
лата година. Имаме си наша 
машина за дейностите, която 
мога да кажа, че не е почива-
ла и една седмица за година. 
Постоянно е в някое от насе-
лените места и сме продълбо-
чавали и почиствали канали и 
речни корита, което е в нашите 
правомощия и компетенции. 
Също предстои сега да напра-
вим ревизия на състоянието на 
язовирите и другите водоеми. 
За да си знаем и да сме си-
гурни в безопасността на тези 
съоръжения. Миналата година 
имахме предписания за едно 
от съоръженията и веднага 
взехме мерки.

По отношение на строи-
телната програма, която сме 
заложили през миналата го-
дина, започнахме изграждане 
на ясли в с. Белозем, досега 
такава не е имало. Тази годи-
на ще я завършим и вече сме 
обявили процедура за фир-
ма изпълнител за ясли и в с. 
Стряма. Като най-вероятно ще 
имаме и още едни ясли в град 
Раковски, защото местата вече 
не стигат, което е радващо. На-
белязали сме също изграждане 
на ново крило в болницата 
в Раковски, вече сме на етап 
груб строеж, поставяне на до-
грама и до края на годината 
ще успеем да го довършим. 

Като основен приоритет за нас 
като местна власт е уличната 
инфраструктура. Дори про-
ектантите на канализацията, 
когато идваха в началото в 
Раковски, казваха, че не се се-
щат за друг град от калибъра 
на нашия с толкова много жи-
тели, който да е толкова зле в 
инфраструктурно отношение. 
Над 70% от улиците са черни 
пътища. Миналата година ус-
пяхме да асфалтираме 4 км, 
които са 8 улици. Тази година 
сме заложили пак много сери-
озен обем. Работим на това да 
създадем общинско предпри-
ятие, което да бъде регистри-
рано в Камарата на строите-
лите и да започне да извършва 
тази дейност. Към момента по 
бюджет сме заложили близо 
500 хиляди за закупуване на 
строителни машини. Смятам, 
че това ще е първото такова 
предприятие в страната. От 

КСБ също бяха изненадани от 
нашата инициатива. Законът 
го позволява, но го няма като 
практика.

- Преди време направихте 
и първа копка на канали-
зационната мрежа на квар-
тал „Парчевич“. На каква 
стойност е проектът и при-
ключва ли с това работата 
по канализационната мрежа 
в Раковски?

- Стойността на проекта 
е около 2 млн. и 700 хил. лв. 
В предходния мандат беше 
завършен водният цикъл на 
Раковски - канализация, во-
допровод и пречиствателна 
станция. Беше извършен из-
ключително добре предвид 
трудните условия, в които се 
работеше в онзи момент. И 
само кв. „Парчевич“ остана 
без канализация. Затова сега 
сме започнали изграждането 
й, има вече първо плащане от 
260 хил. лв. Проектът в мо-
мента е спрян с Акт 10 поради 
климатичните условия. Изчак-
ваме благоприятен момент, за 
да го подновим. На проверката 
при актуванете преди време 
инвеститорският контрол и 
строителният надзор бяха по-
ложително впечатлени от ра-
ботата на фирмата строител. 
В нашата община имаме човек 
на тази длъжност, който отго-

варя точно и само за качест-
вото на строителството. Това 
е изключително важен момент 
според мен. Такъв човек тряб-
ва да има във всяка админи-
страция - нашият е инженер 
конструктор. Една община ви-
наги има много обекти, които 
строи, и той никога не остава 
неуплътнен откъм работа. По-
лучаваме добро съдействие 
от ВиК - Пловдив за съвмест-
но изпълнение по отношение 
на канализацията, работим в 
синхрон и при асфалтиране на 
улиците. Успяваме да прека-
раме водопровода, за да може, 
когато положим асфалта, вече 
да не го ровим.

- Възползвахте ли се от 
Националната програма за 
енергийна ефективност? Как 
върви санирането при вас?

- Възползвали сме се от 
Програмата  за  енергийна 
ефективност. В предходния 
мандат, още като бях зам.-кмет 
на община Раковски, успяхме 
да санираме всички училища и 
детски градини на нашата те-
ритория. Възползваме се и от 
други програми, финансирани 
от Националния доверителен 
екофонд. Красивото читали-
ще в центъра на Раковски из-
глеждаше по много различен 
начин, преди да го ренови-
раме. С 400 хиляди направи-

хме пълно саниране, подме-
нихме дограмата, нов покрив. 
Кандидатстваме за сградата 
на общината и на още едно 
читалище. По Програмата за 
енергийна ефективност имаме 
четири обекта - блоковете в 
Раковски и един в Шишманци. 
Имахме едно изоставане по 
дейностите, но успяхме да на-
ваксаме. При малко по-добри 
климатични условия започва-
ме дейностите по санирането 
на тези блокове.

- Как се развива дейността 
на местната инициативна 
група (МИГ)? Каква е стра-
тегията на МИГ и какво е 
финансирането?

- Ще си позволя тук да се 
похваля, че имаме награда за 
най-добра местна инициатив-
на група в България за мина-
лата година, което до голяма 
степен се дължи на сплотения 
екип и неговия ръководител 
г-жа Мария Гиева. Стратеги-
ята ни вече е одобрена. Текат 
предварителните неща по съ-
гласуване по мерки и периоди 
на отваряне на проектите. Но 
важното е, че стратегията е 
факт и се надявам през тази 
година да започне кандидат-
стването. Ние като общинска 
администрация го чакаме с 
нетърпение, защото и ние сме 
кандидати. Благодарение на 
Местната инициативна група 
и със спечелено финансиране 
успяхме да направим площада 
в кв. Секирово, направихме 
доста детски съоръжения и 
паркове, отвътре ремонтирах-
ме читалището... Залата в него 
беше затворена от пожарната, 
но вече отговаря на всички из-
исквания за пожарна безопас-
ност, монтирахме и димоотво-
ди. Вътрешният ремонт също 
стана много добре. Имаме 
нова сцена, нови седалки, ос-
ветление... Самата местна ини-
циативна група в партньорство 
с МИГ от Австрия има още 
един успех. Общината даде 
отстъпено право на строеж и 
чрез техния проект успяхме да 
построим монолитна сцена на 
центъра на кв. Секирово, коя-
то вече е факт. Това е атестат 
за свършената работа. Самата 
идея е положителна, защото 
дейностите вървят отдолу на-
горе. Правим изключително 
много срещи с хората, с по-
тенциални кандидати, за да 
можем в максимална степен да 
отговорим на техните нужди и 
очаквания.

Продължава на стр. 11

Бизнес решения, експертни 
консултации, правни 
и счетоводни услуги

www.dominity.bg

Създаваме общинско предприятие, регистрирано в КСБ, 
което да поеме строителните дейности в Раковски

Павел Гуджеров, кмет на община Раковски:

Павел Гудже-
ров е роден на 
14 април 1983 г. 
в Пловдив. За-
вършил е Сто-
панската акаде-
мия в Свищов. 
Докторант е по 
„ Ма р кет и н г “ .  
До избирането 
му за  народен 
представител 
в 42-рото На -
родно събрание 
през 2012 г. Гу-
джеров бе зам.-
кмет на общи-
на Раковски с 
ресор  „Проек -
ти, структурни 
фондове и соци-
ални дейности“. 
В края на 2014 
г. беше назначен 
за зам.-минис-
тър на околна-
та среда и води-
те. На местни-
те избори през 
2015 г. е избран 
за кмет на об-
щина Раковски.

Успяваме да задържим старите и да 
привлечем нови инвеститори. Надявам се, 
че общината има своя принос в създаване на 
благоприятни условия за бизнес. 

В нашата община имаме човек, който 
отговаря единствено и само за качеството на 
строителството. Такъв специалист трябва 
да има във всяка администрация - нашият е 
инженер конструктор.

ИНТЕРВЮ

Основен приоритет за нас като местна власт е уличната инфраструктура
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МЛАДИТЕ В БРАНША

- Защо избрахте да се реа-
лизирате в България?

- Това е страната с неогра-
ничените възможности. Имаме 
си от всичко по малко. В наша-
та професия никой с нищо не 
те ограничава да се реализи-
раш и бързо да се развиеш като 
професионалист. Единственото 
необходимо нещо е хъсът за 
здраво бачкане и доказване на 
малкия и свит пазар. Свитият 
пазар пък, от своя страна, ражда 
силната конкуренция и само 
качественият труд може да бъде 
оценен. Това ме мотивира да 
давам възможно най-доброто 
от себе си и да правя нещата по 
възможно най-добрия начин. 

- С какви проблеми се 
сблъсквате по време на Ваша-
та работа?

- Младостта! Със своите ка-
чества тя носи и своите недос-
татъци. За себе си вече съм при-
ел чиракуването като неизменна 

част от пътя и развитието на 
младия архитект. Архитекту-
рата е занаят и като такъв без 
извървения път и натрупан опит 
е доста трудно да се докажеш. 
Предимствата обаче като млад 
архитект са свежите и инова-
тивни идеи, които обаче с много 
борба трябва да докажеш на 
поръчителите си. 

- В каква обществена ка-
уза във Вашия град бихте се 
включили?

- Монтана е малък град, а в 
момента живеем във време, в 
което малките градове умират с 
прогресивни темпове.

Затова каузата, в която бих 
се включил, няма да е локална, 
а по-скоро такава, която засяга 
глобален проблем. И в малки-
те, и в големите градове има 
архитектурно наследство, което 
трябва да съхраним и опазим. 
Има стари занаяти и поминък, 
които е добре да възстановим.

Приел съм чиракуването като неизменна част от пътя и развитието на прохождащия архитект

пРоЕКтИ

Арх. Андрей Андреев:

Нужен е хъс за здрава работа и 
доказване на малкия и свит пазар у нас

Андрей Андреев е 
роден  в  Монтана . 
Средното си обра -
зование получава в 
Гимназията по стро-
ителство и архитек-
тура в града. От 2006 
до 2012 г. завършва 
Више строително 
училище „Любен Ка-
равелов“, София.

Работил е в архи-
тектурните студия 
- „Явор Вулов Архите-
кти“, „ВБ Студио“ и 
АДА АД. 

От 2009-а създава и 
собствено ателие за 
макети AASM, а през 
2016-а регистрира и 
група, с която работи 
върху самостоятелни 
архитектурни и ин-
териорни проекти.

“Man`s 
world”

Един малко 
по-различен 
гараж. Проек-
тът е прово-
кация да се 
създаде мяс-
то, в което ко-
лата да е като 
в шоурум, а 
прибирането 
н а  к о л е л о -
то да не е в 
мазето. Мяс-
то, което да 
е както прак-
тично, така и 
уютно. 
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Дали ще се рестав-
рира и начинът, по кой-
то ще се опазва даден 
паметник на културата, 
е политика на минис-

терството. Нещата тръг-
ват от там. Всеки един 
проект се съгласува с 
Националния институт 
за недвижимото култур-
но наследство. А този, 
който съгласува, отпуш-
ва посоката на парите. 
По закон трябваше да 
се създадат регионални 
звена, които да съгласу-
ват проектите. Ние сме 
към Велико Търново. По 
закон - да, но то още не 
е създадено. И по стар 
навик и лоша традиция 
си вървим по познатите 
пътища към София.

Лично по програми 
не участвам, особено по 
европейски. Там нищо 
не се случва. Може би се 
усвояват едни пари, но 
резултатите са спорни. 
Миналата година мина 
една такава кампания 
- дайте да реставрира-
ме църкви. Направиха 
се проекти, мина малко 
време и сега тези проек-
ти отлежават. 

Преди време работи-
хме по един такъв про-
ект - църквата в Тутра-
кан. Две-три години си 
чакаме парите... 

Арх. Драгомир Стоянов, РК на КАБ - Русе:

Който съгласува, отпушва посоката на парите

Абдикират ли управляващите от опазването и   реставрацията на паметници на културата?

Това, което се прави 
у нас по отношение на 
опазването и реставра-
цията на паметниците 
на културата, съвсем не 
е достатъчно. Ако на-
правим сравнение със 
ситуацията преди годи-
ни, то мога да кажа, че 
тогава се даваха сред-
ства за реставрация на 
такива обекти дори и на 
частните собственици, а 
държавата се грижеше 
за всички останали па-
метници на културата. 
А сега никой нищо не 
прави. Налице е едно 

тотално нехайство. Да 
не говорим за фирми-
те, които извършват ре-
монтните дейности. Как 
се взимат поръчките, 
какво е качеството на 
реставрацията, никой не 
може да каже. Но колко-
то и повече да се затруд-
нява одобряването на 
проект от Националния 
институт за паметници 
на културата, де факто 
след това не знам докол-
ко този институт може 
да оказва влияние върху 
качеството на изпълне-
ние. Смятам, че както 
за всяка една област на 
културата, така и за па-
метниците на култура-
та държавата не отделя 
достатъчно внимание и 
средства. Единствените 
две здания, които бяха 
добре реставрирани, са 
Българо-американската 
кредитна банка, която 
се помещава от доста 
време в сградата на ул. 
„Шипка“, и Банка ДСК 

на ул „Г. Бенковски“. 
Понеже бяха частни ин-
веститори с финансови 
възможности, те про-
явиха отношение към 
сградите си и ги рестав-
рираха както трябва. Но 
за останалите не мога 
да кажа същото. Само 
като ги погледнеш, и си 
личи какво е качество-
то на изпълнение. Има 
и нещо друго -  след 
реставрация сградата 
трябва да се поддържа 
непрекъснато. Особено 
тази рустика, която се 
цапа от мръсния въздух. 
Фасадата трябва да се 
боядисва ежегодно и да 
не се допуска по нея 
да тръгват улеи с черна 
вода. Като практикуващ 
архитект за 35 години 
съм се убедила, че кога-
то частният инвеститор 
има отношение и инте-
рес към сградата памет-
ник, той влага средства 
и нещата се получават 
добре. 

Арх. Даниела Янкова, РК на КАБ - София-област:

Преди години се даваха средства 
и на частните инвеститори

Сградата на Банка ДСК в София е построена в стил барок, проектът е на архитект Георги Фингов от 1914 г.
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Всеизвестен факт е, 
че има дял от държавния 
бюджет за опазване и 
реставрация на култур-
ните ценности, но той 
е в Министерството на 

културата. Другият из-
точник на средства за 
тези дейности са евро-
пейските фондове. В 
този смисъл има грижа 
от страна на държава-
та за недвижимите па-
метници на културата. 
Освен това големите об-
щини в страната отделят 
средства от бюджетите 
си за поддържането и 
опазването на значими 
паметници, които са на 
територията на съответ-
ните общини. Това пък 
е грижата от страна на 
местната власт.

Преди десетина годи-
ни съществуваше и един 
целеви фонд в Минис-

терството на финансите 
за аварийни укрепвания 
на обекти - паметници 
на културата. Така че 
средства има, отделен 
въпрос е целесъобраз-
ността на тяхното из-
разходване. Не мога да 
дам еднозначно мнение. 
Всеки обект трябва да 
се анализира конкретно 
- какво и как е вложе-
но в реставрацията му. 
Важно е да се отбележи 
обаче, че собствениците 
на сгради - паметници на 
културата, трябва сами 
да се грижат за тяхната 
поддръжка, независимо 
дали става въпрос за жи-
лищен имот, или друг.

Арх. Мария Каразлатева, РК на КАБ - София-област:

Дейностите са обезпечени финансово

Абдикират ли управляващите от опазването и   реставрацията на паметници на културата?

Това, че с промените в 
Закона за културното на-
следство трябваше да се 
създадат шест регионал-
ни центъра, които уж да 
облекчат процедурите, а 
тях още ги няма, не е ад-
министративен пропуск. 
А и те няма как да бъдат 
изградени, след като не 
разполагат с бюджет и 
правомощия. Промените 
според мен трябва да бъ-
дат в друга посока.

Националният  ин -
ститут за недвижимото 
културно наследство не 
може да продължи да 
съществува в сегашния 
си вид. Нито пък във 
вида, в който беше като 
самостоятелен инсти-
тут. Тогава рекетът беше 
нечовешки! Корупция, 
проектиране се даваше 
само на близки и родни-
ни... В момента НИНКН 
е нещо като техническа 
дирекция на министер-
ството, което при тази 
организация повече пре-
чи и създава проблеми. 
Конкретен пример с наш 
обект - одобрен, но с из-
текло разрешително за 
строеж. Подаваме доку-
менти за ново разреши-
телно и те престояват в 
института 1 месец. След 
това чакаме още 1 месец 
да мине през вътрешната 

поща в министерството 
и да го разпише един 
зам.-министър, който из-
общо не е компетентен 
по темата. После още 
месец чакане в Направ-
ление „Архитектура и 
градоустройство“ - Со-
фия пак за подпис от не-
компетентен служител. 
Заради забавянето сега в 
студа укрепваме фасада-
та, за да не падне...

Виждам като изход 
НИНКН да стане дирек-
ция в министерството 
с ресорен зам.-минис-
тър, който да е „в час“. И 
след като там са си сло-
жили подписите, защо 
трябва софийският НАГ 
да го одобрява? Светът 
върви към централиза-
ция, а България е толко-
ва малка, за да създаваме 
още 6 регионални струк-
тури на бюрокрацията. 

Арх. Николай Симеонов, РК на КАБ - София-град:

НИНКН трябва да стане 
дирекция в министерството

Националният исторически музей (НИМ) 
издаде третата луксозна книга от поре-
дицата “Колекциите на Националния 
исторически музей”. В нея са включени 
крепости, които са проучени и рестав-
рирани с участието на музея. Освен 
двайсетината крепости на територията 
на България, са добавени и две светини 
от съседна Македония - Охрид и Скопие. 
За тях НИМ лобира навремето пред ма-

кедонския министър-председател, който 
днес е български гражданин. От музея 
посочват, че предишните две книги - 
колекцията на Боян Радев и военните 
паметници, са обект на усилено търсене 
в единственото място, където се прода-
ват - в книжарницата на НИМ. Там може 
да се намери и третата книга “Крепости, 
проучени и реставрирани от Национал-
ния исторически музей".
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Инцидентът в тунела 
„Ечемишка“ е поводът за 
задавания въпрос: имаме 
ли одитори и подготвени 
специалисти? Идва обаче 
и въпросът правим ли 
разлика между одитори 
по пътна безопасност и 
експерти, които могат да 
обследват пътните съоръ-
жения, да оценяват със-
тоянието им и да дават 
предписания. Трябва да 
уточним, че одиторите по 
пътна безопасност могат 
да се произнасят само за 
състоянието на елементи-

те на пътя. Те дават пред-
писание за безопасността 
на движението и състоя-
нието на пътищата. Има 
хора, които са придобили 
квалификация за това.

А за да се направи екс-
пертиза за състоянието 
на пътни съоръжения 
като тунелите обаче са 
нужни хора не само със 
стаж, а с огромен опит и 
стаж. Трябва да притежа-
ват много компетенции. 
Смятам, че имаме такива 
колеги и такива специ-
алисти у нас. След като 

тези тунели са строени от 
български инженери, сега 
не можем да казваме, че 
нямаме хора, които точ-
но да установят в какво 
състояние са обектите 
след годините на тяхна-
та експлоатация. Не съм 
информиран лично кои 
са колегите, които са про-
верявали точно тунела 
„Ечемишка“ през есен-
та. Не знам какви точно 
предписания са дали, но 
смятам, че са си свър-
шили професионално и 
съвестно работата.

Щом тунелите са строени от български 
инженери, значи разполагаме с кадри

Инж. Цветан Влахов, РК на КИИП - Плевен:

Не мога да комен-
тирам с категоричност 
дали имаме достатъч-
но обучени одитори по 
безопасност на пътните 
съоръжения. По-важни-
ят въпрос според мен е 
в какви структури те са 
включени и дали се пра-
вят компромиси с техни-
те предписания. Работа-
та на одиторите е много 
важна не само за под-
държане състоянието на 
пътните съоръжения, но 
и за нас като проектанти. 
Данните от извършвана-
та от тях паспортизация 

на обектите, за това кога 
и какво се е правило, се 
използват основно при 
проектирането ремонта 
на дадено съоръжение.

П р ед и  т р и д е с е т и -
на години контролът 
бе поставен на друга 
плоскост. Съществува-
ха т.нар. пътни компле-
кси, които се грижеха 
за новото строителство, 
за състоянието на съо-
ръженията, за ремонта 
и зимното поддържане. 
Сега регионалните звена 
на Агенция „Пътна ин-
фраструктура“ имат ос-

новно административни 
функции - занимават се 
главно с организирането 
на търгове за едно или 
друго. По отношение на 
шосейното строителство 
и поддръжка раздържа-
вяването отиде много да-
лече и се размиха отго-
ворностите.

Тъй като основно на-
шето проектантско бюро 
работи в жп транспорта, 
мога да кажа, че там ор-
ганизацията на контрола 
е по-стройна. Контро-
льорите по жп секци-
ите следят ежедневно 

съоръженията. По техни 
препоръки миналата го-
дина сме ремонтирали 4 
тунела, по-миналата още 
четири. Смятам, че кон-
трольорите са с доста-
тъчна подготовка. Пове-
чето от тях са завършили 
ПЖИ или други висши 
училища. Периодично 
се правят опреснителни 
курсове, както и курсове 
за обучение на хора с 
по-ниско ниво на под-
готовка. Като цяло кон-
тролът в железниците е 
по-добър, отколкото при 
пътищата. 

Не е необходим специ-
алист по пътна безопас-
ност, за да каже, че тряб-
ва да се извършват пери-
одични ремонти. Ако в 
една къща не се боядис-
ва дървената дограма на 
прозорците, след 10 го-
дини тя ще изгние. Така 
е с абсолютно всички съ-
оръжения, няма значение 
дали са пътни обекти, 
сгради, или други Има 
си определени срокове, 
през които трябва да се 
извършва рехабилитация 
и ако тя не се направи, 
малко по малко обекти-

те започват да се рушат. 
Ако една стоманена кон-
струкция не се боядиса, 
тя ще ръждяса. Няма та-
кава, която да издържа 
вечно. Съгласна съм, че 
няма одитори по пътна 
безопасност, но в инте-
рес на истината не се и 
провеждат обучения за 
такива специалисти. Аз 
самата съм проявявала 
желание да се запиша 
на подобен курс, но та-
къв се организира само 
в София и то в работ-
ни дни. Говорила съм за 
евентуални занимания 

през уикенда, за да могат 
да се запишат и други 
колеги, но са отказвали. 
Разбирам, че и препода-
вателите са натоварени, 
но е хубаво да се намери 
някакъв вариант. Лич-
ното ми мнение по от-
ношение на инцидента 
в тунел „Ечемишка“ е, 
че не се извършват теку-
щите ремонти, които е 
необходимо да се правят 
периодично, а какво ос-
тава за основните. Има 
тунели и съоръжения в 
страната, които не са ре-
хабилитирани с години.

В железниците контролът е по–добър

Липсват експерти, но не се 
организират и курсове

Инж. Валери Котов, РК на КИИП - София-град:

Инж. Весела Пенева, РК на КИИП - Бургас:

Имаме ли достатъчно обучени 
одитори по пътна безопасност?
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Само 8 км топлоп-
роводи вместо плани-
раните 22 км е подме-
нила през миналата го-

дина софийската топ-
лофикация. Това става 
ясно от бизнес плана 
на дружеството, приет 
наскоро от Столичния 
общински съвет. 

През лятото на 2016 

г. бе обявено дори, че 
започва подмяна на 
цели 32 км. От друже-
ството се оправдават, 
че не са успели с ре-
монтите, защото голя-
ма част от тръбите на 

„Топлофикация“ пре-
минават именно през 
паркове и градини. За 
тези райони разреше-
нията за строеж са из-
дадени в отоплител-
ния сезон, но по закон 
дружеството не може 
да извършва рехабили-
тация по това време на 
годината.

За 2017 г. топлинни-
ят монополист на сто-
лицата смята да инве-
стира почти 7,7 млн. 
лв. за ремонти, но по-
малко от половината 
- 3,029 милиона, ще 
са за топлопреносната 
мрежа, което е едно 
от най-слабите места 
в цялата система на 
дружеството. Планира 
се подмяна на около 
21 км тръби. Най-мно-
го пари за ремонти - 
почти 2 млн. лв., ще 
отидат тази година за 
планови ремонти в 
топлофикационен ра-
йон „София-Изток“. 
Това е същият, където 
от началото на февру-

ари станаха 2 големи 
аварии на магистрален 
топлопровод, осигу-
ряващ парното на ня-
колко големи кварта-
ла в столицата с около  
300 000 жители. Оказа 
се, че едната от голе-
мите тръби с диаметър 
от 120 см е на 27-30 
г. и това била първата 
авария по нея. Иначе 
всяко лято различни 
квартали на София ос-
тават по за около месец 
без топла вода заради 
ремонти.

Общо абонатите на 
дружеството през ми-
налата година са били 
440 230, като до края 
на 2017 г. се очаква да 
нараснат с още около 
500, сочат данни от 
бизнес плана. 

Енергийни експер-
ти коментират, че ця-
лата схема на голе-
мите топлофикации в 
страната не отговаря 
на съвременните из-
исквания. В богатите 
западни държави ряд-

ко има подобни масто-
донти. Схемата е била 
прилагана между двете 
войни в САЩ, откъ-
дето е изкопирана от 
руснаците. По времето 
на соца тя е приложе-
на и у нас. Големият 
минус на столичната 
топлофикация е, че все 
още не е приватизира-
на, както дружествата 
в други големи градове 
на страната. Това дава 
възможност за големи 
злоупотреби и източва-
не на дружеството. От-
делно топлофикацията 
виси с големи дългове 
към държавния достав-
чик на природен газ. 
Преди време дори част 
от борча на столично-
то парно от половин 
милиард лева бе прех-
върлен на БЕХ, за да 
не стигне до фалит на 
„Булгаргаз“. Въпреки 
това „Топлофикация - 
София“ има да плаща 
синьо гориво за над 80 
млн. лв. от миналия 
отоплителен сезон.

Продължение от стр. 6

- Г-н Гуджеров, има 
ли инвeститорски ин-
терес към община Ра-
ковски? Какви са въз-
можностите за заетост, 
макар да сте близо до 
Пловдив?

- Две са положител-
ните неща -  от една 
страна, тези фирми, ко-
ито са на територията на 
Раковски, се развиват, а 
идват и нови. Успяваме 
да задържим старите и 
да привлечем нови ин-
веститори. Надявам се, 
че общината има своя 
принос в създаване на 
благоприятни условия 
за бизнес. Освен индус-
триалната зона, и други 
предприятия, които са 
на наша територия, раз-
ширяват своя бизнес, 
като например фирми 
в Белозем, като „Инса 
оил“, „Кауфланд“ ще 
строи още един огромен 
склад. Доколкото знам, 
капацитетът на зоната е 

на изчерпване, като вече 
ще бъдат определени 
нови такива места, ко-
ито да бъдат вкарани в 
регулация.

От кметовете на на-
селените места разби-
рам, че все повече хора 
от Русе, от Чирпан и 
други градове купуват 
къщи тук в по-малките 
населени места, къде-
то цените са по-добри. 
Трайно се установяват 
тук, защото има работа 
и добри заплати. И вече 
има момент на конку-
ренция между фирмите 
за работници. В мина-
лото Бюрото по труда 
правеше традиционни 
срещи - ежегодни, на 
които събираха рабо-
тодатели с търсещи ра-
бота. Преди 4-5 години 
имаше по една фирма, 
която предлага работа, 
и пълна зала с хора, ко-
ито търсят такава. Сега 
е обратното - две трети 
от залата са хора, които 
представят фирмите си, 

а само една трета са по-
тенциалните работници. 
В тази насока се разви-
ваме много добре.

- В доста населени 
места кметовете во-
дят неравна битка с 
битовата престъпност. 
Вие имате ли този про-
блем?

- Пилотно през пре-
дходния мандат се по-
ставиха камери за ви-
деонаблюдение  в  с . 
Шишманци, като това 
има огромна роля в пре-
венцията. Залагаме не-
малко средства за виде-
онаблюдения във всички 
населени места. От 6 
месеца имаме нов на-
чалник на полицията, 
с когото работим пер-
фектно и в синхрон. За 
първи път от миналата 
година имаме и услу-
гата общинска охрана. 
Макар да не е присъща 
дейност, можем да се 
похвалим вече с разкри-
ти престъпления. Имаме 
конфискувани повече от 

20 каруци с крадена зе-
меделска продукция или 
дърва. Регулира се до 
голяма степен и парки-
рането. Нашето районно 
управление е на първо 
място в областта по раз-
криваемост на престъ-
пления. Ние като общи-
на закупуваме и полеви 
тестове за наркотици, 
които предоставяме на 

полицията. От 40 теста 
имаме 37 положителни, 
които минават като бър-
зи производства. Вече 
не само регистрираме, 
но се стараем и да „ле-
куваме“ болестта. Има-
ме контакт с комуни за 
лечение на наркозави-
сими и правим беседи 
и срещи по училищата, 
работим с подрастващи-

те като превенция от-
рано. По отношение на 
битовата престъпност 
и набезите се надявам 
до края на мандата да 
надградим общинската 
охрана и с полска охра-
на. Искаме да сме ефек-
тивни при опазване на 
селскостопанската про-
дукция, защото това е 
важно за хората.

Създаваме общинско предприятие, регистрирано в КСБ, 
което да поеме строителните дейности в Раковски

Павел Гуджеров, кмет на община Раковски:

Кметът на община Раковски Павел Гуджеров и кметът на с. Стряма Васил Черпелийски 
със символична първа копка през миналата година на проект за велоалеи в с. Стряма

МОНОПОЛ

Само 8 км тръби подменила столичната топлофикация 
през 2016 година при обещания за цели 32 км

Столичното парно планира за 2017 г. подмяна на около 21 км тръби

Големият минус на дружеството е, че все още не е приватизирано, което 
позволява сериозни злоупотреби и източване
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Стари тунели и мостове 
дебнат пътуващите по пъ-
тищата в страната. Някои 
от тях са били обявени за 
опасни преди години, но 
продължават да се използ-
ват в разрез с изисквани-
ята.

За тунела „Ечемишка“ 
на автомагистрала „Хе-
мус“, където стана по-
следната трагедия и заги-
на жена, се е знаело, че е 
за ремонт още в началото 
на века. През 2005 г. той 
официално е обявен за 
опасен. Сключен е бил до-
говор с изпълнител за над 
8 млн. лв. Две години по-
късно е преведен и аванс 
от 2,4 млн. лв. Ремонт оба-
че така и не е започнал и 
нещата продължават до 
2009 г., като през цялото 
това време пътната аген-
ция и фирмата изпълнител 
са си прехвърляли отго-
ворностите. В същата го-
дина комисия прави оглед 

и препоръчва незабавни 
и неотложни действия за 
осигуряване на безопасни 
условия на движение в 
тунела, но отново без ре-
зултат.

Един от инженерите, 
участвал в строежа на 

аутобана, преди 4 десе-
тилетия разказва, че за 
ремонта на тунела е бил 
подготвен проект, но път-
ната агенция не успяла да 
финансира изпълнението 
му. цели 3 години по-къс-
но АПИ завежда дело и 

си търси парите за неслу-
чилия се ремонт. Пътната 
агенция печели делото на 
първа инстанция. Следва 
нова проверка на състо-
янието на тунела, но на-
редбата, по която се прави 
тя, се интересува има ли 

осветление, а не от състо-
янието на конструкцията, 
на която са закрепени лам-
пите.

През миналата година 
обследване отново уста-
новява, че и двете тръби 
са в лошо състояние, но 

ремонтът е по-спешен за 
дясната, защото е устано-
вено, че тя е без хидро-
изолация и е в по-тежко 
състояние.

След трагедията, ста-
нала преди дни в използ-
ваната двупосочно лява 

Максимална мобили-
зация и работа на 24-ча-
сов режим в тунел „Ече-
мишка“ на АМ „Хемус“ 
разпореди служебният 
министър на регионал-
ното развитие и бла-
гоустройството  Спас 
Попниколов, който се 
включи в последното за-
седание на комисията в 
Агенция „Пътна инфра-
структура“. Тя бе сфор-
мирана с цел да проучи 
състоянието на аварира-
лото съоръжение и да на-
бележи мерки за пълното 
му обезопасяване.

Сред предложените 
различни варианти на 
проектантски решения 
беше избрано старата ос-
ветителна конструкция 

в тунел „Ечемишка“ да 
бъде демонтирана с цел 
максимално бързо въз-
становяване на движени-
ето в тръбата за София. 
Преценено бе, че укреп-
ване на съществуващата 
конструкция би отнело 
по-дълго време и няма 
да гарантира 100 процен-
та безопасност. Срокът, 
даден за възстановяване 
на движението, е 14 фев-
руари. 

Преди да бъде сва-
лен от поста оглед на 
мястото на инцидента в 
тунел „Ечемишка“ на-
прави инж. Дончо Ата-
насов, председател на 
УС на Агенция „Пътна 
инфраструктура“. Инж. 
Атанасов посочи, че ту-

нелът не е ремонтиран, 
откакто е пуснат в екс-
плоатация през 1985 г., а 
в момента се ремонтира 
в другата, дясна тръба, 
която е била в много по-
лошо състояние. По ду-
мите му, от 6-те тръби на 
АМ „Хемус“ в тунелите 
„Ечемика“, „Топли дол“ 
и „Витиня“ са ремонти-
рани 3 тръби. В ход са 
ремонтите на още 2 тръ-
би. Ние започнахме ре-
монта на дясната тръба 
на „Ечемишка“ поради 
много по-лошото й със-
тояние от лявата, в която 
сега стана инцидентът, 
обясни инж. Атанасов. 
Той припомни, че ре-
монтът на дясната тръба 
е за около 10 млн. лв. 
Предстои на лявата да се 
направи оглед и проект-
но-сметна документация. 
Вероятно ремонтът на 
лявата ще бъде също за 
около 10 млн. лв. Меж-
дувременно шефът на 
АПИ разпореди със за-
повед да бъдат сформи-
рани експертни групи, 
които да направят извън-
редни огледи на всички 
тунели в страната. 

НА ФОКУС

Плащаме закъснели ремонти на тунели и мостове с човешки жертви

МРРБ: 

Денонощен режим на работа и 
пускане на движението до седмица

Поне 500 млн. лв. трябват за обезопасяването им според евроизискванията

Нещастният случай в 
тунел „Ечемишка“ от-
ново поставя темата за 
инвестициите в пътна-
та ни инфраструктура. 
Това написа във Фейс-
бук бившият министър 
на регионалното разви-
тие и благоустройството 
в кабинетите „Борисов“ 
Лиляна Павлова. Пра-
ви впечатление, че тя е 
сред хората, които най-
малко взимат отноше-
ние и се изказват пуб-
лично за случилото се в 
тунел „Ечемишка“. А не 
би трябвало да е така, 
след като обследването 
на тунела, предписанията 
и старта на ремонта на 
едната тръба са станали 
в последните месеци на 
поста й като министър. 
Вероятно предстоящи-

те избори и кампанията, 
която политическите пар-
тии, макар и неофици-
ално, водят, са причина 
кадърът на ГЕРБ да се 
въздържа от публичност.

Все пак Павлова изра-
зи най-голямото си съжа-
ление за трагичния инци-
дент и поднесе искрени-
те си съболезнования на 
семейството и близките 
на загиналата Елена Го-
ранова в профила си в 
социалната мрежа.

Тя подчертава, че мно-
го пъти е казвала, че път-
ната ни инфраструктура 
е в тежко състояние. Ня-
колко милиарда лева са 
необходими за ремонт на 

направените преди 30-
40-50 години основни 
пътища и съоръжения. 
По думите на Лиляна Па-
влова, е невъзможно та-
къв ресурс да бъде отде-
лен в рамките на година, 
две или три.

Тя е категорична, че 
през изминалите години 
много пъти са предста-
вяли информация кога са 
построени дадени пътни 
отсечки, тунели и виа-
дукти и кога е бил по-
следният им ремонт. За 
съжаление обаче години-
те на експлоатация без 
ремонт обикновено са 
били двуцифрено число 
- 20-30 и дори 40 години.

Невъзможно е отделянето на милиарди 
за инфраструктура за един мандат

Лиляна Павлова, министър на МРРБ в кабинета „Борисов“:

За пореден път след 
голяма авария се започ-
ват проверки. Така е и 
сега след трагедията в 

лявата тръба на тунела 
„Ечемишка“. От АПИ бе 
разпоредена спешна про-
верка за състоянието на 

всички тунели, която да 
завърши с предписания 
за ни повече, ни по-малко 
от 2 дни, между сряда и 
петък миналата седмица. 
На повечето експерти в 
строителството е ясно, че 
за толкова кратко време 
не може дори да се оби-
колят всички тунели по 
републиканската пътна 
мрежа.

Докато траеха провер-
ките, бе разпореден и 
спешен демонтаж на кон-
струкцията с осветление-
то от злополучния тунел, 
като директивата бе да се 
работи 24 часа. Отново 

се залага на бързината 
за сметка на трайните 
решения.

Така бе и в началото 
на октомври 2015 г. след 
друга трагедия в друг ту-
нел на „Хемус“ (в дясна-
та тръба на „Витиня“). 
Тогава за пореден път се 
разбра, че тя е строена 
не според правилата - с 
голям наклон и липса на 
изкуствена вентилация. 
Липсата на принудителна 
вентилация в комбина-
ция с вечните течове от 
липсващата хидроизола-
ция правят настилката 
хлъзгава и крайно опас-

на за автомобилите. И 
както и сега, след ката-
строфата, взела жертви, 
се заговори за проверки 
и ремонти. Тогава бяха 
проверени, оказва се на-
бързо, всички тунели. 
Дясната тръба на „Вити-
ня“ в момента също се 
ремонтира.

28 са тунелите по ре-
публиканската  пътна 
мрежа. Те са на тери-
торията на областите 
София, Враца, Велико 
Търново, Благоевград, 
Кюстендил, Пловдив и 
Смолян, сочат данни на 
АПИ.

След трагедията в „Ечемишка“ пак спешни инспекции

През октомври 2015 г. в тунел “Витиня” катастрофа отне 
живота на няколко души и отново се правиха проверки
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тръба на тунела, защото 
другата е в основен ре-
монт, бившият строителен 
министър потвърди, че 
цели 11 години - между 
2005 г. и септември 2016 
г., никакви големи ремон-
ти не са били правени.

Други  участници  в 
строителството на тунели-
те по все още недовърше-
ния аутобан между София 
и Варна си спомнят, че 
хидроизолацията за туне-
лите, доставена от Швей-
цария и Норвегия, за нула 
време е била изкрадена.

Друг е въпросът, че не-
малка част от автомобил-
ните мостове и тунели у 
нас са били строени дос-
та некачествено и освен 

че се е крадяло като за 
световно, се е гледало да 
излезе колкото се може 
по-евтино. За икономия 
параметрите за надежд-
ност на съоръженията са 
били „изпилвани“, т. е. 
занижавани, до крайност, 
казват експерти, участвали 
в реализацията на проек-
тите тогава. В началото на 
експлоатацията им, докато 
мостовете и тунелите са 
били сравнително нови, 
не е имало особени про-
блеми, но с времето на-
деждността им започнала 
да намалява твърде бър-
зо, защото осигуряването 
се оказало недостатъчно. 
Това например довежда до 
по-къс срок на използване 

на моста до гара Яна, от 
който през миналата зима 
падна парче от мазилката 
и едва не уби човек в кола, 
минаваща под него. Затова 
и при ремонт на виадукта 
на 67-и км на автомаги-
страла „Тракия“ се е нало-
жило да бъдат подменени 
гредите, същото важи и за 
двете платна на моста на 
„Хемус“ при Елешница, 
където бяха сменени част 
от хоризонталните еле-
менти на конструкцията.

Друга причина за теж-
кото състояние на пътните 
съоръжения в България 
е малката защита на ар-
мировките, например във 
вертикалните колони на 
мостовете. Това заедно 
със занемарената под-
дръжка е довело до по-
вредите в конструкцията 

и преждевременното й из-
носване.

Третата  причина  за 
днешните проблеми с път-
ните съоръжения се коре-
ни в господстващото мне-
ние преди 30-40 години, 
че едва ли не железобето-
нът е вечен. Имало е увле-
чение и към използването 
на сглобяеми елементи, с 
много фуги, които винаги 
са слабото място във всяка 
конструкция.

Не бива да се забравя 
и фактът, че натоварване-
то по пътищата на соци-
алистическа България е 
било значително по-мал-
ко, затова се е използвал 
и бетон с по-ниска якост. 
Така в крайна сметка оста-
вените без нормална под-
дръжка мостове и тунели 
днес са с много повреди и 
крият немалко рискове.

За съжаление и в туне-
лите по една от най-нови-
те ни магистрали - „Лю-
лин“, която е строена и 
пусната в експлоатация, 
има течове.

Пътищари алармират 
още, че конструкцията на 
осветлението и в тунела 
„Траянови врата“ на АМ 
„Тракия“ също е в лошо 
състояние и крие рискове 
от инциденти.

По най-скромни изчис-
ления поне 200 пътни мо-
ста са за ремонт, като 50-
60 са в най-тежко състоя-
ние. Сметките сочат, че за 
да се ремонтират според 

съвременните изисквания, 
са нужни поне 500 млн. 
лв. Ако се чака обаче още 
няколко години, то сумата 
ще се удвои, смятат строи-
телни експерти.

Плащаме закъснели ремонти на тунели и мостове с човешки жертви
Поне 500 млн. лв. трябват за обезопасяването им според евроизискванията

Ст арите  тунели  с а 
строени без нужната хи-
дроизолация. Това е про-
блем, тъй като води до 
течове, замръзвания и ко-
розия. Това обясни пред 

медиите инж. Ясен Ишев 
от Научно-техническия 
съюз по транспорта. Спо-
ред него съоръжението 
съществува в много агре-
сивна среда и амортиза-
цията му се случва много 
бързо, затова е трябвало 
да се реагира по-рано, за 
да не се стига до трагич-
ния инцидент.

Не е вярно, че на туне-
лите не се обръща внима-
ние, но може да са липс-
вали необходимите сред-
ства, каза Ишев и уточни, 
че еднопосочните тунели 
в България са 23, а двупо-
сочните са 13 с дължина 

около 6 хил. м. Тунелите 
се проверяват редовно, 
такива са изискванията 
на закона. Отговорник е 
АПИ и тя възлага на фир-
ми чрез търг да ги под-
държат, добави експертът.

Съгласно закона все-
ки тунел трябва да има 
служител по сигурнос-
тта, който да наблюдава 
състоянието му. Той се 
назначава от фирмата, ко-
ято поддържа съоръжени-
ето, обясни специалистът. 
Той подчерта, че тунелите 
„Витиня“ и „Ечемишка“ 
са най-старите в Бълга-
рия. 

Председателят на УС 
на Камарата на инже-
нерите в инвестицион-
ното проектиране инж. 
Иван Каралеев алармира, 
че проблемът с лошата 
пътна инфраструктура 
в страната става систе-
мен. Той посочи, че не е 
ясно до каква степен са 
изпълнени предписанията 
от задължителното об-
следване на тунела „Ече-
мишка“. В коментар за 
електронни медии инж. 
Каралеев подчерта, че са 

въведени големи глоби 
и наказания за водачите 
на превозни средства, но 
не е ясно кой носи от-
говорността за лошото 
изпълнение на подоб-
ни инфраструктурни и 
транспортни съоръжения. 
Експертът смята, че най- 
вероятно има пропуски в 
изпълнението на дадените 
предписания, които са до-
вели до срутването на цял 
конструктивен елемент. 
По мнението му навре-
мето тунелът е бил добре 
изпълнен, щом съществу-
ва 33 години без основни 
ремонти. Инж. Иван Ка-
ралеев е категоричен, че 
няма съоръжение, което 
да се употребява толкова 
дълго време без поддръж-
ка. Противоположно мне-
ние изрази в предаване на 
БНТ експертът по пътно 
строителство Констан-
тин Жипонов. Той изрази 
съмнения за допуснати 
пропуски още при самото 
строителство на тунела 
„Ечемишка“. По мнение-
то му е оставено известно 
разстояние между тунел-

ната облицовка и скална-
та порода. Така с течение 
на времето се получавал 
дренаж, който акумулира 
вода, и скалата се раз-
хлабва. Жипонов е кате-
горичен, че ако се конста-
тират пропуски, трябва 
моментално да се запълни 
луфтът с цимент от пя-
съчен разтвор. По думи-
те му, тези разстояния са 
започнали да нарастват 
с течение на времето и са-
мият тунел се е превърнал 
в един огромен дренаж.

Старите обекти са строени 
без нужната хидроизолация

Грешки в предписанията за рехабилитация 
или пропуски при изграждането?

Инж. Ясен Ишев, член на УС на Научно-техническия съюз по 
транспорта:

Ко н т р ол ъ т  п о  м а -
гистралните тунели би 
трябвало да е засилен, 
редовен и проверките 
им трябва да са според 
наредба от 2007 г., която 
е в съответствие с евро-
директива. Това смята 
доц. д-р инж. Виктор Та-
шев, управител на Бъл-
гарската асоциация за 
геотехническо и тунелно 
строителство (БАГТС).

„Освен визуален оглед 
трябва да се прави и ин-
струментално замерване 
на степента на повре-
дите на конструкциите. 
И как тя е повлияла на 
изправността на всеки 
отделен елемент от тях 

и дали той е още годен. 
При необходимост тряб-
ва да се вземат и аварий-
ни мерки. Изискванията 
във въпросната наредба 
са много високи, но не 
бива да се забравя, че 
АМ „Хемус“ е една от 
най-натоварените и ва-
жни магистрали у нас. 
При изпълнението им 
обаче ще имаме много 
по-сигурно тунели“, до-
бавя Ташев.

По думите му, засега 
не е търсено експерт-
ното мнение от асоциа-
цията нито след авари-
ята с падналата греда, 
нито за ремонта на съ-
седната тръба на тунел 

„Ечемишка“. „Хубаво е 
контролът да е наистина 
от независими експер-
ти“, смята още Ташев. 
Той добавя, че за да се 
разбере доколко са ри-
скови тунелите у нас, 
трябва да се види какво 
е направено по тях в по-
следните години. „След 
това може да се разбере 
до каква степен на без-
опасност са доведени 
те. Вероятно не всичко 
е направено според из-
искванията“, смята екс-
пертът и добавя, че е ва-
жен и въпросът за колко 
време се планира да се 
изпълнят необходимите 
мерки.

Трябват редовни и подробни проверки
ЕКспЕРт

глЕДна точКа

Откакто са построени тунелите по “Хемус· , е имало пробле-
ми със състоянието им, които така и не са били отстранени

Инж. Иван Каралеев Инж. Константин Жипонов
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-  Г - н  Н а й д е н ов , 
Берковица спечели 
финансиране за свой 
проект по пилотна-
та схема на инвести-
ционната програма 
„Минерални води“ на 
Националния довери-
телен екофонд. Какво 
предвиждате да изгра-
дите по този проект?

-  Нашият  проект, 
чийто ръководител съм 
аз, спечели финансира-
не от държавата в раз-
мер на половината му 
стойност - 500 000 лв. 
Това е проект за довеж-
дане на минералната 
вода от село Бързия в 
града. Става въпрос за 
изграждане на водопро-
вод, който ще превър-
нем в наблюдавано и 
контролирано съоръже-
ние с качество и напор 
на водата. Общината 
ще предоставя услугата 
за пренос на водата от 
минералния извор до 
крайните потребите-
ли. До лечебен център, 
който ще бъде изгра-
ден, както и до същест-
вуващи почивни стан-
ции и хотели. Бъдещи 
места за настаняване 
също са потенциални 
потребители на мине-
ралната вода.

- Какво значение ще 
има това за града?

- Голямо, защото ще 
го превърне в уника-
лен курорт. Ние имаме 
ски зона под Ком, която 
ще разширяваме, имаме 
исторически маршру-
ти като римската Бер-
ковица, къщата музей 
на Иван Вазов, старите 
ни храмове, които са с 
интересна архитекту-
ра и вътрешни уредби. 
Те привличат туристи. 
Но с минералната вода 
ще можем да развива-
ме и лечебен, СПА и 
балнеотуризъм. Към 
всичко това можем да 
прибавим и климата 
- планински с много 
слънчеви дни и уме-
рени температури, ко-
ито са равни на тези 
в големия европейски 
курорт Карлови вари. 
Толкова много възмож-
ности рядко се съчета-
ват на едно място. Ние 
ги имаме и ще ги из-
ползваме за развитието 
на града. 

- Кажете нещо за во-
допровода, в минало-
то водата от Бързия 
също е била доведена 
в града, имало е мине-
рална баня.

- Да, старият водо-
провод имаше дължина 
6610 м. Но при връ-
щането на земята в ре-

ални граници за него 
не е помислено. Той 
остава без сервитут, 
не се използва и се са-
моразрушава. Имало 
е минерална баня като 
балнеолечебница. Раз-
полагала е с два басей-
на и две ванни отделе-
ния. Съществували са 
и кабинети по физио-
терапия, парафиноле-
чение, лечебен масаж 
и физкултура. Дневно 
тя обслужвала по 2500 
души. Заради тази вода 
през 1974 г. град Бер-
ковица е обявен за на-
ционален курорт. През 
миналата година общи-
ната вложи 280 000 лв. 
за изплащане на тере-
ните на собственици на 
земята, за залесяване. 
Новият водопровод ще 
бъде с дължина от 7932 
м. Ще тръгва от сон-
даж №1 в село Бързия, 
ще стига до водоем в 
курортната местност 
Ашиклар и от него ще 
стига до бившата мине-
рална баня.

- Откъде общината 
ще осигури другата 
половина от нужните 
средства за прокарва-
не на водопровода?

- От кредит или чрез 
публично-частно парт-
ньорство. Този проект 
е важен за общината, 
защото ще й даде въз-
можност за ново раз-
витие. Поставяме го на 
второ място сред наши-
те приоритети. Първият 
си остава разширява-
нето и по-нататъшното 
изграждане на ски зо-
ната под Ком.

- Но минералната 

баня е продадена от 
общината на фирма 
„Елаците мед“.

- Да, продадена е. 
Фирмата има проект 
за изграждане на СПА 
център. Досега е изгра-
дила две ваканционни 
къщи около нея. С до-
веждането на водата ще 
бъде изграден и този 
център.

- Кажете повече за 
водата - каква е тя и 
какво може да леку-
ва?

- Водата от Бързия 
има много добри ка-
чествени показатели. 
Тя е бистра, без мирис 
и цвят, с температура 
от 31,8 градуса. Опре-
делят я като хипотер-
мална, слабо минерали-

зирана, хидрокарбонат-
но-сулфатна, натриева, 
флуорна и силициева. 
С нея може да се при-
ложи лечение по три 
начина - топлинен, ме-
ханичен и химичен. Ле-
кува сърдечносъдови 
заболявания, заболява-
ния на опорно-двига-
телния апарат, неврози, 
колити и т.н.

- Сега за какво се 
използва тази вода?

- Изворът в село Бър-
зия е собственост на 
държавата, която го е 
отдала на концесия на 
фирма „Етап адрес“. 
Тя изгради предпри-
ятие за бутилирането 
й. На пазара тази вода 
е известна под името 
„Ком“. Но дебитът на 
извора е по-голям и за-
това общината иска да 
я доведе до града.

- А какво ще печели 
общината от нея, след 
като държавата се 
разпорежда с извора?

- Само от водопрено-
са. Според проекта това 
ще струва на потреби-
телите 0,5 лв. на кубик.

- Има ли общински 
обект, който ще бъде 
захранен с тази вода?

- Не, общината няма 
хотели и къщи за гости. 
Но с нея може да пъл-
ним общинския басейн, 
който е с олимпийски 
размери. Така ще при-
вличаме нови посети-
тели. Най-главното е 
да захраним туристи-
ческите обекти, с което 
може да се постигне 
съживяване на иконо-
миката и задържане на 
хората в града и райо-
на. Защото ще бъдат 
открити и нови работни 
места. 

РЕГИОНИ

С три проекта по 
програма „Красива 
България“ ще канди-
датства община Дев-
ня през 2017година, 
като собственото й фи-
нансиране възлиза на 
общо 200 хил. лева, 
съобщи кметът Свилен 
Шитов.

Местната админи-
страция иска да ремон-
тира голям апартамент 
в блок в квартал „По-
веляново“, в който да 
обособи кризисен цен-
тър за хора, останали 
без подслон. Стойност-
та на този проект е 60 
хил. лв., като общината 
участва с 30% от тази 
сума.

Другият проект е на 
стойност 165 хил. лв. 
Той ще даде възмож-
ност 4-етажната сграда 
на общината да се сдо-
бие с външен асансьор, 
а плочникът пред нея 
да бъде ремонтиран. 

Новите удобства ще 
подпомогнат най-ве-
че трудноподвижните 
граждани, общинските 
служители и всички, 
които търсят услу -
гите на администра-
цията. Проектът е на 

стойност 165 000 лв. 
и предвижда 50% са-
моучастие на община 
Девня.

Третият проект, също 
с 50-процентно съфи-
нансиране, е на стой-
ност 170 000 лв. Със 

средствата трябва да се 
оборудва изграждащи-
ят се обединен детски 
център за извънкласни 
дейности, който ще се 
помещава в сградата на 
бившата забавачка в кв. 
„Девня 1“.

Радослав Найденов, зам.-кмет на община Берковица:

Р а д о с л а в 
Найденов е на 
43 г. Роден е и 
живее в Бер-
ковица. Сред-
ното си об-
разование за-
вършва в род-
ния си град, 
а  в и с ш е т о  
-  в  Стопан-
ска академия 
„Димитър А. 
Ценов“ в Сви-
щов. Магис-
тър е по спе-
циалността 
„Финанси“. 

Бил е бан-
ко в  с л уж и -
т е л ,  а  о т 
2011 г.  е за-
м е с т н и к -
кмет на об-
щ и н а т а  в 
Берковица.

Освен ски зона и исторически маршрути ще предлагаме и лечебен, и СПА туризъм

Правим Берковица уникален курорт

Община Девня кандидатства с три 
проекта по „Красива България“
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Лилия ЦВЕТАНОВА

Общо 720 000 лв. ком-
пенсации получават 98 
притежатели на лихво-
точки от община Вели-
ко Търново. Първият 
транш бе в размер на 507 
962,44 лв., а вторият - за  
210 651,44 лв., съобщиха 
от общинската админи-
страция. Финансовият 
ресурс беше осигурен в 

края на миналата годи-
на на база две постано-
вления на доскорошното 
правителство. Парите на 
70 от внесените заявки 
на правоимащи вече са 
преведени, а останалите 
28 искания са в процес 
на обработка. На ком-
пенсации имат право 98 
жители на Велико Тър-
ново и населените мес-
та от общината. Те имат 
натрупани лихвоточки в 

жилищноспестовните си 
влогове, закупили са жи-
лище или са започнали да 
строят дом. Средствата 
са осигурени от републи-
канския бюджет по смет-
ките на Компенсаторния 
фонд. Въз основа на спи-
съци на правоимащите 
община Велико Търно-
во изготви платежните 
нареждания за парични 
преводи към притежате-
лите.

Община Дупница стар-
тира процедура по избор 
на изпълнител за мащаб-
ни строителни дейности 
в най-големия квартал на 
града. Предметът на по-
ръчката е извършването 
на строителни работи по 
проект „Ж. к. „Бистрица“ 
- реконструкция на улич-
ната мрежа, тротоарите, 
междублоковите прос-
транства, съоръжения за 
игра на деца, съоръжения 
за младежи, съобщават 
от местната администа-
ция. Проектът се фина-

сира по ОП „Региони в 
растеж 2014-2020“. Про-
гнозната му стойност е  
4 480 197.36 лв. без ДДС. 

След реализацията на 
„Зелена градска среда“ в 
няколко квартала е вре-
ме и за ж. к. „Бистри-
ца“. Надявам се да няма 
проблеми с поръчката и 
строителните дейности 
там да започнат още през 
това лято. Все пак не го-
ворим за дейности, които 
ще отнемат месец-два, а 
за много сериозен пери-
метър. Крайната дата за 

реализацията е 31 май 
2018 г., коментира кме-
тът на Дупница инж. Ме-
тоди Чимев. По думите 
му, осигурените пари за 
квартала са повече, защо-
то започва и подмяната 
на водопреносната мрежа 
за 1 млн. лв. Градоначал-
никът уточни, че това е 
много сериозен проблем 
за града и селата, но ре-
шаването му вече е запо-
чнало, като има сключен 
и официален договор с 
фирмата изпълнител за 
подмяната. 

С близо 5 млн. лв. преобразяват най-големия 
жилищен квартал на Дупница

Проектът предвижда реконструкция на уличната мрежа 
и облагородяване на междублоковите пространства

Голям спортен цен-
тър ще бъде изграден 
на терена на бившата 
Заглушителна станция 
в град Стамболийски, 
разкри кметът на общи-
на Стамболийски Геор-
ги Мараджиев. Новият 
комплекс ще се строи 
върху общински терен, 
като съвсем скоро ще 
бъдат предприети всич-
ки необходими дейст-
вия за проектирането 
му. За целта в бюдже-
та за 2017 г. ще бъдат 
предвидени средства, 
които са за проекти-

рането. Стойността на 
съоръжението е около 
4 млн. лв. Спортният 
център ще включва от-
крит и закрит басейн. 
Към втория ще има ка-
фене и протеинов бар. 
Ще бъде изградена зала 
за тенис на маса, тъй 
като общината има дъл-
гогодишни традиции в 
този спорт и целта на 
градската управа е да 
подпомогне тяхното ус-
пешно продължаване. 
Проектът включва още 
многофункционално иг-
рище 5 в 1 - за футбол, 

джитбол,  баскетбол,  
хандбал и волейбол, 
както и голям паркинг, 
който ще се ползва от 
всички посетители. За 
поддръжката на компле-
кса общината ще търси 
начини, като има вече 
варианти, които пред-
стои да бъдат обсъдени, 
коментира кметът Ге-
орги Мараджиев. Той 
допълни, че реалните 
срокове за изгражда-
не на съоръжението са 
до края на мандата или 
първата година от след-
ващия мандат.

С този билборд администрацията в общината се мотивира за активна работа

РЕГИОНИ

Цвета ИВАНОВА

Три имота ще купи 
през тази година община 
Димово, съобщи Добро-
мир Тодоров, председа-
тел на Общинския съвет. 
Два от тях са собстве-
ност на банка, били са 
нейни офиси, но вече са 
закрити и се продават. 
Те се намират в централ-
ната част на Димово и в 
центъра на най-голямото 

село в община Арчар. 
На двете места ще бъдат 
открити офиси за адми-
нистративно обслужва-
не на гражданите. Тре-
ти имот ще бъде купен 
в ромския квартал на 
Арчар. В него ще бъде 
открит център за соци-
ални услуги. В квартала 
живеят 800 души, 300 
от които са деца. Сега 
те изминават по 2 км до 
центъра на селото, за 
да се редят на опашки 

за социални помощи и 
други услуги. На новото 
място ще се настани и 
кметският наместник на 
квартала. 

За  закупуване  на 
имотите общината е 
предвидила 130 000 лв. 
в бюджета си за 2017 
г. Средствата ще бъдат 
осигурени от продажба 
на земеделски земи и на-
еми. Парите са гласува-
ни от Общинския съвет, 
допълни председателят.

Стамболийски изгражда 
нов спортен комплекс

Община Димово купува имоти от банка

720 хил. лв. си поделят притежателите на лихвоточки във Велико Търново
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До 28 април трябва 
да бъдат завършени рес-
таврационните и консер-
вационните работи по 
проекта „Перперикон - 
минало за бъдеще“ по 
така наречения норвежки 
фонд, който е на стой-
ност от близо 1,5 млн. 
лв. Очаква се до три ме-
сеца археологическият 
паметник да придобие 
почти завършен вид като 
уникална част от бъл-

гарското и европейско-
то културно наследство. 
Това стана ясно на на-
рочна пре сконферен -
ция, в която участваха 
ръководителят на про-
екта Надежда цветкова, 
заместник-кметовете на 
община Кърджали Весе-
лина Тихомирова и инж. 
Катя Митовска, арх. Пе-
тър Петров, авторът на 
проекта за реставрация и 
консервация, директорът 

на РИМ Даниела Коджа-
манова, която е и замест-
ник-ръководител на раз-
копките на археологиче-
ския обект. „Планирано 
бе проектът да се реали-
зира в рамките на 22 ме-
сеца и да приключи на 22 
февруари 2016 г. Поради 
обжалване на решението 
за избор на изпълнител 
на консервационно-рес-
таврационните работи 
на археологическия ком-

плекс обаче бе поискано 
удължаване на срока за 
изпълнение на проекта 
до 29 април 2017 г. Удъл-
жаването бе одобрено 
от Министерството на 
културата - програмен 
оператор на Програма БГ 
08“, обясни заместник-
кметът инж. Катя Ми-
товска. По думите й, към 
днешна дата процесът по 
обжалване е приключил. 
В изпълнение на решени-

ето на ВАС комисия е из-
вършила отново техниче-
ска оценка на постъпили-
те оферти и е класирала 
участниците. Избраният 
изпълнител е „Екогеоком 
Груп“, с който е сключен 
договор, и в рамките на 
90 дни реставрационните 
и консервационните ра-
боти трябва да приклю-
чат, каза Митовска.

Дейностите включват 
югозападната част на 

Акропола на Перпери-
кон. Ще се работи без 
груба намеса, за да се за-
пази максимално автен-
тичният вид на паметни-
ка. Ще бъде експонирана 
средновековната кула, ще 
се поставят и още някол-
ко пасарелки. Предвиде-
ни са още информацион-
ни табели, осветление и 
светилници с жив огън, 
поясни архитект Петър 
Петров.

Проектът е на стойност близо 1,5 млн. лв. и се финансира от Норвежкия фондПроектът е на стойност близо 1,5 млн. лв. и се финансира от Норвежкия фондПроектът е на стойност близо 1,5 млн. лв. и се финансира от Норвежкия фонд

Започва реставрацията и консервацията на Перперикон

200 000 лв. са финан-
совите постъпления от 
входни билети в Реги-
оналния исторически 
музей в Кърджали, Пер-
перикон и Картинната 
галерия през 2016 г., 
съобщи директорът на 
културната институция 
Даниела Коджаманова. 
По думите й, тези ре-
зултати определят посо-
чения период като мно-
го успешен за културно-

историческия туризъм в 
област Кърджали.

По данни на музей-
ната администрация 
най-много са посетите-
лите на Археологиче-
ския комплекс „Перпе-
рикон“, който през 2016 
г. е посетен от над 75 
000 души, а приходите 
са повече от 165 000 лв.

РИМ - Кърджали е 
посрещнал над 14 000 
гости през миналата го-

дина, а постъпления-
та надвишават 37 000 
лв. Сериозен ръст има 
и при посещението на 
Картинната галерия, ко-
ято през последните го-
дини също трайно при-
съства в маршрутите 
на туристите и гостите 
на Кърджали. Основна-
та група посетители са 
български граждани, но 
има и много чужденци, 
посочи Коджаманова.

Цвета ИВАНОВА

Новооткритата пещера 
„Венеца“ край село Оре-
шец има рекорден брой 
посетители за нов обект, 
съобщиха от общината 
в Димово. През 2016 г. 
тя е посетена от 18 000 
туристи. От входни би-
лети в местната хазна 
са постъпили 70 000 лв. 
Парите са повече от тези, 
които администрацията 
е вложила за благоустро-
яването и приспособява-
нето й за посещения.

Пещерата „Венеца“ бе 
открита през май 2015 
г. след дълго търсене на 
средства за превръща-
нето й в туристическа 
атракция. По проект, 
финансиран от Програ-
мата за трансгранично 

сътрудничество със Сър-
бия, тя е благоустроена, 
а пред входа й е изграден 
информационен център. 
Поставени са парапети 
за придвижване на по-
сетителите, монтирано 
е художествено освет-
ление. Предстои асфал-
тиране на 400-метров 
участък - отклонение 
от пътя за Белоградчик 
до пещерата. За него в 
бюджета на община Ди-
мово за тази година са 
заложени 20 000 лв. Ще 
бъде изграден и паркинг 
за автомобилите, които 
сега спират на асфалто-
вия път.

Според пещерняците 
„Венеца“ е една от най-
красивите в България. 
Дълга е 200 м и има 5 
зали. Посетителите се 
наслаждават на цветни 

сталактити и сталагми-
ти, на множество ледени 
кристали. Те са се обра-
зували в продължение на 
милиони години вслед-
ствие на преминаването 
на водата през различ-
ни по цвят глинести и 
скални почви. Пещера-
та може да се разгледа 
за час и половина от 15 
души едновременно. Не 
е нужна предварителна 
подготовка, както и спе-
циална екипировка. Ту-
ристите получават каски, 
тъй като се преминава 
през тесни места с ниска 
височина. През летните 
дни на миналата годи-
на на ден са влизали по 
50-60 души. Не секват 
желаещите да я видят и 
сега през зимата. Пеще-
рата приема посетители 
и през почивните дни. 

Поли ВАСИЛЕВА

Расте интересът към 
природните, историче-
ските и културните забе-
лежителности на Враца, 
отчитат от общината. 
През 2016 г. те са посе-
тени от рекорден брой 
туристи. Ако се започне 
с нощувките, то те са с 
13 000 повече в сравне-
ние с 2015 г. В 31 хотели 
и къщи за гости с общо 
727 легла са нощували 
66 708 души.

На висока посеща-
емост се радва Регио-
налният исторически 
музей. Той е посетен от  

28 238 души. 1119 от тях 
са чужденци. Интересът 
е преди всичко към Ро-
гозенското съкровище 
на траките, най-стария 
скелет, открит в Севе-
розападна България - на 
Тодорка, който е от вре-
мето на ранния неолит, 
и към златния лавров 
венец, открит при раз-
копки в емблематичната 
за града Могиланска мо-
гила.

Рекорден брой посе-
тители има и пещерата 
„Леденика“. През мина-
лата година тя е посете-
на от 49 337 туристи, с 
4300 повече в сравнение 
с 2015 г. От общината 

смятат, че това се дъл-
жи и на развлекателния 
парк, който бе изграден 
до пещерата, както и на 
атракциите вътре в нея. 
В пет модула, направени 
с европейски средства, 
се предлагат незабра-
вими преживявания за 
всички възрасти. Въз-
можностите за прекарва-
не на свободното време 
включват разходки по 
екопътеки, спортни игри 
и състезания, артистич-
ни прояви. Засега това 
е единственото място 
в България, където се 
предлага съчетание от 
атракции на открито и 
под земята.

Археологическият комплекс е посрещнал 
над 75 хиляди гости за година

ФаКтИ

Пещера „Венеца“ с рекорден брой посетители Расте интересът към 
забележителностите на Враца
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Международна изложба 
и конференция, които ще 
привлекат вниманието на 
представители на общини, 
строителни фирми, проек-
танти, инсталатори, елек-
троинженери, архитекти, 
консултанти, енергийни 
одитори, инвеститори в 
нови технологии и др. 

7-9 март 2017, София
Организатор: 
ВиаЕкспо

Изложители от 13 дър-
жави участват в тринадесе-
тото издание на проявата: 
Австрия, Белгия, България, 
Чехия, Германия, Гърция, 
Дания, Италия, Литва, Нор-
вегия, Холандия, Швейца-
рия и Южна Корея. Пове-
чето от тях търсят дистри-
бутори за България и Бал-
каните.

Какви продукти и услу-

ги в областта на зелената 
енергетика и ИТ ще бъдат 
представени?

• Високоефективни коге-
нерационни и тригенераци-
онни системи за ефективно 
охлаждане и оползотворя-
ване на отпадна топлина. Те 
са подходящи за промиш-
лени обекти (химически, 
фармацевтични, циментови 
заводи, заводи за метали и 
пластмаса, консервни фа-
брики и др.) и непромишле-
ни (болници, детски гра-
дини, хотели, търговски 
центрове и др.). Когенера-
цията е вече добре позната 
на българския пазар, тъй 
като има доста изградени 
когенерационни централи 
както на природен газ, така 
и на биомаса и биогаз. При-
помняйки нейните предим-
ства, трябва да отбележим 
това, което вероятно е оп-

ределящо при решението 
на крайния потребител - 
осезаемото намаляване на 
сметките за електричество, 
отопление и охлаждане. Съ-
пътстващите ползи, които 
са не по-малко важни, са 
намалената консумация на 
изходната суровина за про-
изводство на енергия, тъй 
като с по-малко гориво се 
произвежда едновременно 
електричество и топлина 
и/или охлаждане, вместо 
да се осигурява поотделно 
за всяка. Да не забравяме 
околната среда и качество-
то на въздуха - намалени-
те емисии на въглероден 
диоксид благодарение на 
когенерацията и тригенера-
цията ще стават все по-го-
лям приоритет и са стъпка 
към по-осъзнато съвместно 
съществуване на нашата 
планета.

• Услугата Енергиен одит 
и възможности за поддръж-
ка на вече изградени когене-
рационни централи.

• Най-новите технологии 
за отопление на биомаса: 
котли на биомаса, конден-
затори за отпадъчни газове, 
пещи и други видове техно-
логично оборудване за ко-
телни централи на биомаса.

• Леки фотоволтаични 
покривни панели, много 
устойчиви на въздействието 
на градушка и статично на-
товарване. 

•  Светодиодно улич-
но, индустриално и офис-
но осветление, както и за 
домашна употреба. Тази 

година акцентът е върху 
високата енергийна ефек-
тивност на най-новите 3-та 
и 4-та генерация тела, както 
и интелигентната система 
за управление на уличното 
осветление.

• Интерес ще предиз-
вика системата за про-
гнозиране, балансиране и 
управление на небаланси, 
производствени графици 
и отчети в производството 
и потреблението на еленер-
гия. Софтуерът позволя-
ва ефективно използване 
на запаси на ресурси. Във 
всеки един производствен 
обект (ВЕц, ТЕц, ВЕИ и 
т.н.) се инсталират измер-
вателни прибори, които са 
свързани в реално време със 
софтуерната система. Наред 
с това се конфигурират и 
регулатори на производ-
ствените мощности, чрез 
които софтуерната система 
управлява производствения 
процес. По този начин се 
постига автоматизация при 
изпълнението на предва-
рително зададени графици. 
Системата позволява присъ-
единяване на допълнителни 
мощности, които да слу-
жат за балансьор. Този про-
дукт намира приложение 
при всички производители 
и търговци на еленергия - 

ВЕц, ТЕц, ВЕИ и т.н. 
• Други интересни пред-

ложения, които изложите-
лите ще представят, са сис-
темите за междумашинна 
комуникация (M2M реше-
ния) с цел интелигентно 
измерване на потребяваната 
еленергия, системи за кон-
трол и събиране на данни 
(SCADA), автоматизация 
на жилища, автоматично 
регистриране на место-
положението на превозни 
средства, наблюдение на 
активи и хора и телематич-
ни приложения, решения 
за интелигентни енергийни 
мрежи, комуникационна ин-
фраструктура, комунални 
услуги.

• Едно интересно реше-
ние за интегрирано упра-
вление на битови отпадъ-
ци - състои се от 6 модула 
(като например сателитна 
навигация, четец за ради-
очестотна идентификация, 
комуникация чрез прило-
жения за мобилни устрой-
ства). Тази услуга помага 
на общините, фирмите за 
събирането на отпадъци и 
гражданите да бъдат ин-
формирани по отношение 
на различните процеси при 
събирането на отпадъци. 
Гражданите могат да по-
лучават достъп чрез при-

ложения на мобилните си 
устройства до личните си 
данни за това колко отпа-
дъци са произвели, да се 
информират за цените за ре-
циклиране, за това как да се 
събират разделно отпадъци-
те, за графика на събиране-
то им и имат възможност да 
заявяват извозване на тежки 
отпадъци.

• За първа година Аген-
цията за насърчаване на 
търговията и интернациона-
лизацията на италианските 
фирми организира наци-
онално участие. ИЧЕ има 
мрежа от над 80 офиса към 
италианските посолства и 
консулства в 60 страни и 
работи и в тясно сътрудни-
чество с местните власти и 
бизнеса. Агенцията попу-
ляризира продуктите Made 
in Italy и предлага широка 
гама от услуги за подпома-
гане на контактите между 
италиански и чуждестранни 
компании. ICE присъства 
в България от 1967 г. ИЧЕ 
- София предоставя инфор-
мация и помощ на около 
500 италиански и 300 бъл-
гарски компании всяка го-
дина.

Паралелно на изложбата 
ще се състоят и конферен-
циите за ЕЕ и ВЕИ и Инте-
лигентни градове.

ФОРУМ

Първа сесия:

• Управление на енергийния съюз и Пакетът за интелигентна и 
чиста енергия: Възможности за Югоизточна Европа - Анна Дими-
трова, EUROELECTRIC.

• Съфинансиране на проекти за устойчива енергия от евро-
пейските фондове - Георги Чавдаров, Европейска инвестиционна 
банка.

• Проект OrbEEt - създаване на енергийно ефективни офиси 
чрез промяна в поведението на работещите и подобряване на 
бизнес процесите - Александър Воденичаров, Балканика Енерджи, 
България.

• Подкрепа за развитие на иновации в сферата на енергиите - 
Марияна Хамънова-Рондини, Cleantech Bulgaria (представител за 
InnoEnergy в България).

• BioRES: Центрове за логистика и търговия с биомаса - Кон-
цепция за създаване на устойчива регионална доставка на дър-
весна биомаса - Николай Каканаков, Национална асоциация за 
биомаса, България.

- В4B - подпомагане на европейския бизнес как да използва 
биомасата за отопление - проф. Анна Аладжаджиян, Национална 
асоциация за биомаса, България.

• Ноу-хау и технологии от Аржентина - представяне от Посол-
ството на Аржентина в България

Втора сесия: Геотермалната енергия и нейното приложение

• Геотермалната енергия и нейното устойчиво влияние. Как 
геотермалните ресурси допринасят за нашето благосъстояние - 
Джулиет Нюсън, Международна геотермална асоциация

• Употреба на геотермалната енергия в балканските страни 
- настоящ статус и бъдещи перспективи - Робърт Гаврилиуч, 
Европейски геотермален съвет

• Подобряване рентабилността на централите с ниско 
топлосъдържание - турбина с 2 атмосфери налягане - Сте-
фано Консоланди, Exergy, Италия

• Преглед на българския геотермален пазар - Васил Ко-
льковски, Българска асоциация за термопомпи

Приложението на геотермалната енергия в Маке-
дония - проф. Саня Поповска-Василевска, Македония

Международна изложба представя новостите в областта 
на зелената енергетика

ПРОГРАМАПРОГРАМАПРОГРАМА

ХIII Конференция за Енергийна ефективност ХIII Конференция за Енергийна ефективност ХIII Конференция за Енергийна ефективност 
и Възобновяема енергияи Възобновяема енергияи Възобновяема енергия

Зала „Мусала“, Конгресен център ИЕЦ - СофияЗала „Мусала“, Конгресен център ИЕЦ - СофияЗала „Мусала“, Конгресен център ИЕЦ - София
7 март 2017, София7 март 2017, София7 март 2017, София

Вестник "Строителство Имоти" е медиен партньор на събитието
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Приходите от корпора-
тивни данъци в бюдже-
та за миналата година са 
2,076 млрд. лв., което е с 
216 млн. лв. повече спря-
мо 2015 г., сочат данните 
на Министерството на фи-
нансите. Това показва, че 
фирмите отчитат по-висо-
ки печалби, което може да 
се дължи на излизане на 
част от сивата икономи-
ка на светло, подобрение 
на условията за бизнес, а 
също така и ръст на по-
треблението, износа и ин-
вестициите.

Според анализите Со-
фия и районите около 
нея плащат по-голямата 
част от тези данъци. Но 
в същото време столица-
та се развива с най-бър-
зи темпове и привлича 
най-много инвестиции. И 
ако до преди две години 
се изграждаха основно 
складове и логистични 
центрове, то вече се стро-
ят или обновяват произ-
водствени предприятия. 
Общата сума на разходите 
на бизнеса за придоби-
ване на дълготрайни ма-
териални активи (ДМА) 

на годишна база е 21-23 
млрд. лв. Над 45% от тези 
инвестиции са направе-
ни в Югозападния район 
(с център София). Това 
обяснява защо в столицата 
заплатите изпреварват с 
близо 60% възнагражде-
нията в останалата част на 
страната.

Районът, който се на-
режда на второ място по 
разходи за ДМА, е Юж-
ният централен (с център 
Пловдив) с 2,9 млрд. лв. 
Това е над три пъти по-
малко от средствата, вло-
жени в Югозападния ра-
йон. Ако се погледне по-
общо, се вижда, че инвес-
тициите в ДМА в Южна 
България са 15-16 млрд. 
лв. за година, а в Северна 
само около 6 млрд., което 
обяснява разликата в ико-
номическото развитие от 
двете страни на Балкана. 

Най-много разходи за 
придобиване на ДМА се 
правят в сектора добивна 
и преработваща промиш-
леност; водоснабдяване 
и канализация, управле-
ние на отпадъци. Само 
за 2015 г. година в този 

сектор са налети 5,975 
млрд. лв. Вторият най-
привлекателен сектор за 
парите на бизнеса е тър-
говията; внос и ремонт на 
автомобили; транспорт и 
логистика; хотелиерство и 
ресторантьорство.

Третият сектор, който 
привлича най-много ка-
питали, са недвижими-
те имоти. Общата сума 
за придобиване на ДМА 
тук е между 1,5 и 2 млрд. 
лв. през последните две 
години. Около 65 на сто 
от тях са в Югозападния 
район. На второ място, но 
с много по-малко привле-
чени средства се нарежда 
Югоизточният район (с 
център Бургас), където в 
операции с недвижими 
имоти са вложени само 
171 млн. лв.

Не само печалбите на 
бизнеса, а и доходите на 
хората се увеличават, со-
чат последните данни на 
НСИ. В резултат приходи-
те от данъка върху дохо-
дите на гражданите през 
2016 г. нарастват с 225 
млн. лв., което е ръст от 
8,27 процента.

Застрахователният 
сектор в България се 
оказа най-проблемният 
от трите бранша, които 
бяха подложени на ма-
щабен финансов одит. 
Другите два са банко-
вият сектор и пенси-
онните фондове, 13 от 
общо 50 застрахователи 
не са изпълнявали през 
миналата година капи-
таловите изисквания. 
Това са дружествата 
„Армеец“, „България“, 
„Бул Инс“, „Евроинс 
здравно осигуряване“, 
„Евроинс“,  ЕИГ РЕ, 
„ДалБог: Живот и Здра-
ве“, „Здравноосигури-
телен институт“, „Си-
ВзК“, „цКБ Живот“, 
„Евроинс Живот“, „Жи-
вото-застрахователен 
институт“. До отнемане 
на лиценз може да се 
стигне само ако някое 

от дружествата не успее 
да подобри финанси-
те си. 7 от проблемни-
те компании вече са се 
справили с тази задача.

Най-слабо предста-
вяне при проверката се 
отчита при компания 
„Армеец“. Тя е един-
ственото дружество,  
което попада в послед-
ната категория на кла-
сацията в доклада на 
Комисията за финансов 
надзор. „Армеец“ е в 
„група А-1“ на компа-
ниите, които не при-
тежават  до ст атъчно  
собствени средства, за 
да покрият минимал-
ните капиталови изис-
квания повече от една 
година. След проверка-
та от „Армеец“ са взели 
мерки и в момента не 
се налагат допълнител-
ни действия от страна 

на КФН.
В най-добрата гру-

па попадат компании-
те, които отговарят на 
капиталовите изисква-
ния. Това са общо над 
30 дружества и групи, 
сред които по-извест-
ните са „Булстрад“,  
ДЗИ, „Алианц“, „Гру-
пама“, „Уника“, „Дже-
нерали“, „Лев Инс“, 
„Съгласие“.

Към момента само 
по отношение на 5 за-
страхователя с непо-
крит дефицит ще бъдат 
взети мерки от страна 
на КФН. Въпросните 
дружества са „Евро-
инс Живот“, „Живо-
т о - з а с т р а хо в ат е л е н 
институт“, „Надежда“, 
„Здравно-осигурителен 
институт“, „СиВзК“. 
„Дори да се стигне до 
фалит на застрахова-
тел, поетите рискове 
по задължителната за-
страховка „Гражданска 
отговорност“ се покри-
ват от обезпечителния 
фонд, стана ясно от 
обясненията на зам.-
председателя на КФН 
Ралица Агайн. Но нито 
една от 5-те компа -
нии, към които ще се 
предприемат мерки, не 
предлага тази застра-
ховка. Заедно те имат 
1.49% пазарен дял в 
премийния приход на 
пазара, казаха още от 
КФ Н .  Д р у ж е с т в ат а 
имат 6 месеца за покри-
ване на капиталовите 
изисквания.

Германската “Луфтханза техник” обяви, че ще инвестира още 30 млн. евро в 
ремонтната си база в София през 2017 г.

ИКОНОМИКА

Бизнесът плати с 11,6% повече 
данъци през 2016 година

София привлича половината 
от инвестициите в България

Националната агенция 
за приходите промени 
методиката за събиране 
на вземания от ДДС и 
други данъци. В момента 
има подготвени списъци, 
в които попадат всич-
ки, чиито просрочия на 
плащанията са за повече 
от два месеца. Към тях 
агенцията изпраща съ-
общения за доброволно 
издължаване в 7-дневен 
срок. Списъците ще се 
обновяват всеки месец. 
От началото на годината 

НАП е започнала изпъл-
нителни дела срещу 8000 
длъжници. Една четвърт 
от тях са в Пловдив.

Заради създалото се 
вече напрежение от НАП 
препоръчват всяка фир-
ма или физическо лице 
периодично да проверя-
ва онлайн за задълже-
ния, както и за образу-
вано изпълнително дело. 
Това става с персонал-
ния идентификационен 
код (ПИК) в портала за 
е-услуги на НАП. От 

агенцията съветват при 
вече образувано дело 
длъжникът да потърси 
веднага контакт с пуб-
личния изпълнител. Това 
е необходимо, тъй като 
плащанията по делото 
се правят по друга бан-
кова сметка. В случай 
на финансови затрудне-
ния длъжникът може да 
обсъди с публичния из-
пълнител възможност за 
погасяване на дълга на 
части, като предостави 
обезпечения.

НАП с акция срещу длъжниците

Стрес тестът, който 
се проведе на застра-
хователния сектор, е в 
своята финална фаза, 
обобщи председателят 
на КФН Карина Караи-
ванова. Застраховател-
ният сектор покрива над 
100% от капиталовите 
изисквания, а допълни-
телното пенсионно оси-
гуряване в България е 
устойчиво. Активите на 
пенсионните фондове са 
налични и се съхраняват 
от банките-попечители 
в съответствие с норма-
тивните изисквания.

стРЕс тЕст

Пет застрахователни компании 
у нас имат недостиг на капитал

Принудителното събиране на задълженията не е приятно и за двете страни

Карина Караиванова, 
председател на КФН
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Общо 50 млн. евро ще 
бъдат отпуснати по Опе-
ративна програма „Ино-
вации и конкурентоспо-
собност“ за финансира-
не на проекти на големи 
предприятия, свързани с 
повишаване мерките за 
енергийна ефективност. 
Компаниите могат да 
подават предложения до 
19 май. За целта те тряб-
ва да минат през енер-
гиен одит и да изготвят 
офертите си на базата 
на препоръките от об-
следването. Освен това 
фирмите трябва да раз-
полагат с данни за енер-
гийното потребление 
на дейността, за която 
търсят финансиране, за 
предходен тригодишен 
период. Субсидията оба-
че не покрива разходите 
за самото обследване. 
Безвъзмездна финансова 
помощ ще се предос-
тавя по два елемента. 
Първият е свързан с ин-
вестиции в мерките от 
одита - закупуване на 
машини и оборудване и 
придобиване на дълго-
трайни материални ак-

тиви. Вторият елемент е 
за консултантски услуги 
за въвеждане и серти-
фициране на системи за 
енергиен мениджмънт, 
строително-монтажни 
работи, закупуване на 
материали и т.н. По него 
могат също да се фи-
нансират разходи, свър-
зани с въвеждането на 
системи за отопление 
и охлаждане или про-
изводство на електрое-
нергия от възобновяеми 
източници за собствени 
нужди. Предложенията 
могат да бъдат комбина-
ция от двата елемента, 
като първият е задъл-
жителен, т.е. не може да 
се кандидатства само по 
втория. Фирмите имат 
шанс да получат без-
възмездно между 500 
хил. лв. и 2.5 млн. лв. 
за отделен проект. В 
процедурата могат да 
се включат компании 
от добивната промиш-
леност, преработващата 
промишленост, произ-
водство и разпределе-
ние на електрическа и 
топлинна енергия, ВиК 

и строителство. Усло-
вието е те да имат три 
приключени финансови 
години. Не се допускат 
кандидати, които се за-
нимават с преработка на 
горски продукти, про-
изводство на храни и 
напитки. Не могат да 
участват и фирми, кои-
то работят в сферата на 
търговията и услугите, 
както и предприятия от 
секторите стоманодо-
бив, въгледобив, корабо-
строене, производство 
на синтетични влакна, 
транспорт и производ-
ство и дистрибуция на 
електроенергия. След 
проверка за админи-
стративно съответствие 
проектите преминават 
техническа и финансова 
оценка. Най-много точ-
ки се дават за процент 
енергийно спестяване от 
предвидените за въвеж-
дане по проекта мерки, 
както и за ефективност 
на инвестицията, изчис-
лена като спестена енер-
гия годишно. В оценка-
та на икономическата 
и финансовата стабил-

ност на кандидата влиза 
основно маржът на пе-
чалбата и претеглената 
добавена стойност за 
последните три годи-
ни, както и съотноше-
нието между паричната 
равностойност на енер-
гийните спестявания 
спрямо общия размер 
на спестяванията в ре-
зултат на изпълнението 
на мерките. Точки се 
дават за изпълнение на 

критериите за конкурен-
тоспособност на пред-
приятието след изпъл-
нение на проекта, което 
включва вътрешна нор-
ма на възвръщаемост и 
срок на откупуване на 
инвестицията. Допъл-
нителни точки могат да 
получат кандидатите, 
чиито проекти отговарят 
на критериите за при-
оритетност. Приоритет 
се дава и на проекти, 

които предвиждат пре-
чистване на отпадъчни 
води и използване на 
рециклирани материали, 
както и на такива, които 
ще се изпълняват около 
или в териториите на 
„Натура 2000“. Класи-
рани ще бъдат всички 
предложения, получили 
най-малко 60 точки. Ще 
бъдат финансира обаче 
толкова, за колкото стиг-
не ресурсът.

ФОНДОВЕ

Стартира вторият 
етап от държавната 
програма за саниране 
на многофамилните 
жилища. През ми-
налата година беше 
заложен бюджет на 
сто й н о ст  1  млрд . 
лв., а в последните 
си дни на власт пра-
вителството на Бой-
ко Борисов одобри 
началото на втория 

етап на програмата. 
В нея са предвидени 
средства в размер на 
още 1 млрд. лв. Така 
кметовете получиха 
зелена светлина да 
продължат с подпис-
ването на договори 
и обявяването на об-
ществени поръчки. 
С парите всеки блок 
трябва да бъде топло-
изолиран външно, 
трябва да се направи 
ремонт на покрива, 
сутерена, да се под-
мени дограмата, да 
се извършат ремонти 
по стълбищата, както 
и подмяна на елек-
трическата инстала-
ция, ВиК мрежата и 
изолация на парно-
то. Новите средства 
обаче ще бъдат из-
разходвани за вече 
сключени договори 
поради големия брой 
на подадени заявле-
ния. Предварителни-
те разчети показват, 
че допълнителният 
милиард вече е резер-
виран, тъй като реги-

стрираните сдруже-
ния са почти 3 пъти 
повече от сключените 
до момента договори, 
с които беше изхарч-
ен първият милиард 
по програмата. Ре-
ално обаче искани-
ята за финансиране 
са около 4000, което 
означава, че най-ве-
роятно тези, които са 
достигнали до този 
етап, ще се възполз-
ват от втория етап на 
програмата.

Сградите,  които 
вече са поели към 
пълната промяна, са 
почти 2000. От тях 
228 вече са абсолют-
но готови. 

Всички, които все 
още не са подготви-
ли документите си и 
не са подписали до-
говор, ще трябва да 
изчакат евентуален 
следващ трети етап 
на проекта за без-
платно саниране към 
Националната про-
грама за енергийна 
ефективност. 

Бизнесът получава 50 млн. евро 
за енергийна ефективност
За субсидии могат да кандидатстват големи компании от добивната и преработващата промишленост, ВиК и строителството

Три пъти повече са сдруженията, 
регистрирани за саниране

12 460 са обновени-
те до средата на януа-
ри жилища в страната. 
Това сочат изчисления-
та в доклада на ексми-
нистъра на регионал-
ното развитие и благо-
устройството Лиляна 
Павлова,  с  който бе 
предложено правител-
ството на Бойко Бори-
сов да гласува промени 
в постановлението по 
Националната програма 
за енергийна ефектив-

ност на многофамилни-
те жилищни сгради.

Стойността на всич-
ки дейности по тях е 
общо 216 290 538 лв. 
Средно за един апар-
т а м е н т  т о в а  п р а в и  
17 359 лв. Над 1 млн. 
кв. м досега е „подо-
брената жилищна ин-
фраструктура“. Облаго-
детелствани са 26 410 
жители в цялата страна. 
Според сметките на ре-
гионалното министер-

ство енергията, която 
ще се спести годишно, 
е 88 153 мегаватчаса. 
Намаляват се и емиси-
ите парникови газове. 
Това водело до иконо-
мии от 13.545 млн. лв. 
годишно. Стойността за 
саниране на едно жили-
ще в размер на над 17 
хил. лв. обаче изглежда 
прекалено висока, кате-
горични са и строители, 
и експерти по енергий-
на ефективност, и кон-

султанти. В сравнение 
с други изпълнявани 
проекти с мерки за то-
плоизолация и обновя-
ване на жилищни сгра-
ди у нас стойността 
е 3-4 пъти по-висока. 
Изчисленията сочеха, 
че санирането на едно 
жилище би трябвало да 
струва средно между 
4000 и 8000 лв., според 
дейностите по сани-
ране и състоянието на 
сградата.

Над 12 хиляди са обновените жилища в страната



бр. 6 (1172), 13 - 19 февруари 2017 г.

20

Най-изтънчените колекцио-
нери на вина, пленени от лук-
созното си хоби, изпитват ис-
тинско удовлетворение от из-
граждането на екстравагантна 
частна изба, снабдена с поръ-
чкови мебели и скъпа техни-
ка, която да контролира и под-
държа специфичните условия 
за съхранение на виното. За 
останалите, притежанието 
на „скромна“ домашна изба 
доставя също не по-малко 
удоволствие. Ако сте решили 
да инвестирате време и пари 
в търсене на качествени вина, 
то логично след това идва и 
желанието да се погрижите за 
тях както трябва. Съхранени-
ето на напитката предполага 
определена изобретателност, 
тъй като не всички жилища 
разполагат с подходящи за 
тази цел помещения. С малко 
повече вдъхновение обаче ко-
лекцията от вина може да се 
превърне в акцентната точка в 
интериора. Някои дизайнери 
например включват съхране-

нието на вино в жилищните 
пространства, като ги използ-
ват за разделители на стаите. 
Други ситуират бутилките в 
центъра на кухнята или входа. 
Колекцията от висококачест-
вени напитки може да бъде 
вградена и под стълбите или 
да бъде поставена в шкаф, 
който се слива с други уреди. 
Още по-впечатляваща е иде-
ята за винарска изба в мазе, 
която може да се вижда през 
стъклен под. Бутилките могат 
да бъдат подредени в стена 
от естествено дърво в тра-

пезарията. Стелажите също 
са добър вариант, тъй като 
са практични, оригинални и 
едновременно красиви. Ако 
изберете подходяща поставка 
за вино, ще получите елегант-
на декорация в стаята. Няма 
значение дали стелажът е от 
метал, пластмаса или дърво - 

важно е как изглежда и по ка-
къв начин ще се съчетае с ця-
лостния дизайн на стаята. В 
случай пък че не разполагате 
с много свободно простран-
ство, но сте горди собствени-
ци на колекция от вина, може 
да използвате стенни стелажи 
и рафтове. Който и от вариан-
тите обаче да изберем, трябва 
да знаем, че виното трябва 
да се съхранява на тъмно, 
студено и влажно място, из-
олирано от вибрации и ми-
ризми. Температурата трябва 
да бъде в диапазона между 7 
и 18°С. Топлината ускорява 
химичните процеси и колкото 
по-топло е мястото, в което 
съхраняваме виното, толкова 
по-бързо и не особено дели-
катно ще остарее то. Ако по-
мещението е прекалено сухо, 
то рано или късно корковата 
тапа ще изсъхне, ще се свие 
и ще пропусне въздух, който 
ще окисли и повреди виното. 
Идеалната влажност на въз-
духа за съхранение на вино е 
70-80 процента. Добре е още 
бутилките да се съхраняват 
в легнало положение. Идея-
та е корковата тапа да бъде 
навлажнявана непрекъснато 
от виното, за да не изсъхне 
и да не пропусне кислород в 
бутилката. А новите наблю-
дения показват, че виното 
се развива най-добре, когато 
бутилката е под ъгъл, така че 
коркът да е в контакт както 
с виното, така и с въздуха в 
бутилката.

Или как да превърнем колекцията от луксозни напитки във впечатляващ акцент в дизайна на жилището

ИНТЕРИОР

Когато виното заеме почетното място в декора
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Петзвездният бутиков хо-
тел Milaidhoo е най-новото 
изкушение за запалените по 
Малдивите. Архитектурното 
бижу официално посреща 
туристи едва от три месеца, 
но щастливците, които вече 
са го посетили, не пестят 
суперлативи. Причините са 
безбройни - като се започне 
от местоположението, и се 
стигне до обслужването. Ар-
хипелагът на Малдивите в 
Индийския океан се състои 
от 1190 острова, групирани 
в 26 естествени атола, об-
щата водна площ на които е  
90 000 кв. км. Баа Атол за-
едно със Северен Мале се 
смятат за най-добрите мес-
та за подводно гмуркане не 
само на Малдивите, но и в 
цял свят. Хотелският ком-
плекс Milaidhoo е построен 
в сърцето на биосферния 
резерват на ЮНЕСКО на 
площ 13 акра. За всеки, кой-
то пристига на това райско 
място, самолетът каца сякаш 
направо в морето, а малка 
лодка отвежда пасажерите до 
хотела. Проектът е на мест-
ния архитект Мохамед Ша-
фик и е създаден за люби-
телите на безкомпромисния 
лукс, съчетан с тоталното 
спокойствие. Комплексът се 
състои от 110 земни и водни 
вили, разположени сред чис-
ти лагуни, подводни скали и 
гори. Материалите, вложени 
в изграждането на Milaidhoo, 
са предимно естествени. Ло-
кацията на всяка вила оси-
гурява уединение и макси-
мална връзка с невероятната 
природа. Платформите над 
водата, на които са издигнати 
вилите, позволяват симби-
оза между традиционната 
архитектура на Малдивите 
и супермодерния интериор. 
Това, с което категорично 
не е правен компромис, са 
панорамните гледки. Неве-
роятните цветове на водата, 
впечатляващите изгреви и 
заливи могат да се наблюда-
ват дори ако наемете някой 
от стандартните двустай-
ни апартаменти в курорта. 
Всички вили и апартаменти 

са с достъп до басейн, мес-
та за гмуркане, оборудвани 
са с луксозни съблекални и 
уединени вани за СПА про-
цедури. 

Най-новият хотел на Баа 
Атол на Малдивите комби-
нира прекрасната натурална 
обстановка с дизайн, вдъхно-
вяващ за почивка и пълен ре-
лакс. Дискретното, но изиска-
но обслужване допълва лукса 
на това наистина впечатлява-
що архитектурно творение.

ЕКСТЕРИОР

Луксът за гостите е гарантиран от естествените материали, впечатляващите панорамни гледки и уединените зони за релакс

Бутиковият хотел Milaidhoo е най-новата 
архитектурна перла на Малдивите



бр. 6 (1172), 13 - 19 февруари 2017 г.

22

Пловдив, ул. “11 август” № 5 
рекламен офис: 032/634 655, www.katrafm.com

Седмичен хороскоп за периода 13-19 февруари

Ще имате успехи в ра-
ботата и ще направите 
добри инвестиции. Мно-
го вероятно е също така 
да имате промяна в об-
кръжението: при колеги-
те, съседите, както и да 
влагате много емоции в 
общуването си с другите.

Любовта ви носи къс-
мет. Но не опитвайте да 
преекспонирате отноше-

нията си. Оставете ги 
каквито са.

Относно здравето - 
бъдете разумни и не из-
девателствайте над себе 
си. Използвайте пра-
вилно енергията си и се 
освободете от нервното 
напрежение. Не се до-
верявайте прекалено, за 
да не се разочаровате в 
очакванията си!

Късмет в 
любовта

Седмицата върви на 
кавга. Не са изключе-
ни разправии с члено-
ве на семейството ви. 
На работното място 
също няма да е безо-
блачно. Трябват уси-
лия, за да преодолеете 
кризата. Не е изключе-
но да смените работа, 
жилище или да дойдат 
нови колеги или съ-

седи.
По отношение на 

любовта ще има раз-
витие. Някои от вас 
дори ще се решат на 
по-решителни стъпки 
и задълбочаване на от-
ношенията.

За съжаление хро-
нични здравословни 
проблеми ще напом-
нят за себе си.

Няма да е 
безоблачно

Ще се чувствате ком-
фортно на работното 
място. Ще успеете да 
подобрите финансовите 
си постъпления и да на-
правите значителен на-
предък в дейността си.

Ще сте доста комуни-
кативни и общителни и 
е възможно да започнете 
нови и интересни при-
ятелства. При всички 

случаи ще имате успеш-
на седмица и ще полу-
чите признание.

За съжаление няма 
да липсват и разочаро-
вания най-вече в слу-
чаите, когато сте уста-
новили несъответствие 
между думите и делата 
при хора, на които сте 
вярвали. Но това са част 
от уроците на живота.

Успехи и 
разочарования

През следващите се-
дем дни ще бъдете сил-
но ангажирани с работа 
и е възможно близките 
ви да страдат от липса 
на внимание. Поради 
тази причина е добре 
да отделите време и за 
тях. С каквото и да се 
сблъсквате, ще знаете 
към кого да се обърнете 
за помощ и решение.

Във възможности-
те ви е да бъдете на 
подходящото място и 
време, стига да не се 
поддавате на авантю-
ристичния си дух, кой-
то ще владее много от 
вас. Проблеми могат 
да възникнат поради 
недостатъчно точната 
ви преценка за хората, 
с които общувате. 

Предстоящите дни ще 
бъдат напрегнати и от 
вас се очаква максимал-
на концентрация. Нови 
ангажименти и отговор-
ности в професиона-
лен план. Ще успявате 
в начинанията си, но с 
повече усилия. Ако сте 
отдадени на преките си 
занимания пълноценно, 
ще получите много до-

бри резултати. Седми-
цата може да ви донесе 
допълнителни средства.

При всички случаи 
ще сте на романтична 
вълна. Тези от вас, ко-
ито са обвързани, ще 
демонстрират явно чув-
ствата си към партньо-
ра. Денят на влюбените 
е идеален повод да ги 
покажете.

Нови 
ангажименти

Проявеният ви пер-
фекционизъм в работа-
та ще създава условия 
за финансова стабили-
зация, а с нея и повече 
спокойствие в делни-
ците ви. Бизнесмените 
ще създадат условия да 
разширят след време 
сферата си на влияние. 
Но не жертвайте лич-
ните си отношения в 

името на професионал-
ните планове, защото 
пропуснатото няма да 
се възстанови бързо.

Каквито и трудности 
да ви сполетяват, вина-
ги ще се намира някой 
добър приятел да ви 
измъкне от ситуацията. 
В дома и сред родни-
ните ще се чувствате 
комфортно.

Помощ от 
приятел

С каквото да се зах-
ванете през периода, ще 
имате сполуката да го 
довършите. Възможно 
е да ви хрумнат много 
добри идеи за професио-
нално развитие, които да 
започнете да прилагате 
на практика. Не е изклю-
чено да поемете към ре-
ализирането на сериозен 
проект.

Може да ви се наложи 
да се грижите за някой 
близък. Не е изключено 
да имате много ангажи-
менти покрай дома или 
роднините си. Пазете се 
от преумора, простудни 
заболявания и травми! 
Особено през последните 
дни от седмицата бъдете 
предпазливи и отговорни 
към здравето си.

Пазете 
здравето си

Февруари е подходящ 
да промени. Някои от 
вас ще сключат брак, 
други ще започнат нова 
работа, а за трети това 
може да е продължител-
но пътуване в чужбина... 
Пазете се от драми в 
личния живот. Все пак, 
ако ги има, ще ги прео-
долеете благодарение на 
трезвата си преценка.

Живейте с позитивна 
нагласа, внасяйки пове-
че хармония в личните 
си и делови взаимоот-
ношения. Това ще ви 
позволи да изгладите 
възникнали недоразу-
мения. По отношение 
на бизнеса - не бъдете 
припрени. Внимателно 
се вглеждайте във всеки 
детайл. 

Промени в 
статуса

Предстои ви емоцио-
нална седмица. Звезди-
те подсказват вероят-
ност от любовен флирт 
с  неясна развръзка.  
Излъчвате голяма въ-
трешна сила и това се 
разбира от другите. Ще 
се съобразяват с вас. 
Това ви задължава да 
бъдете толерантни към 
всички. При вземане на 

решения се старайте и 
чуждите интереси да 
бъдат защитени.

Ще ви  с е  удадат 
възможности за изя-
ва. Ако съумеете да се 
възползвате от тях, ще 
успеете да изпъкнете в 
сферата, която сте си 
избрали. Останалите 
ще забележат и оценят 
това.

Флирт с неясен 
край

Не са изключени пъ-
тувания в страната и 
чужбина. Ще сте изклю-
чително ангажирани с 
финансовото си състоя-
ние. Печелите пари, но 
имате и много идеи как 
да ги харчите. В край-
на сметка природата ви 
на спестовници ще по-
пречи да бъдете разто-
чителни. Стремежът ви 

към повече лична сво-
бода ще се превръща 
в повод за конфликти 
с постоянния ви парт-
ньор. Бъдете деликатни! 
Грижете се за семей-
ството и родителите, 
като своевременно ре-
шавате възникналите 
проблеми. Подкрепата 
на близките ви е важна 
за вашия душевен мир. 

Внимателно с 
близките

Предстои промяна, 
която за едни може да 
се изрази в повишение, 
а за други да е смяна на 
работното място. Ще 
останете приятно изне-
надани от нечий жест 
на внимание.

Очакват се възходи и 
спадове в любовта. Не 
е изключено дори и да 
се замислите за раздя-

ла, ако сте в сериозно 
партньорство. Но е до-
бре да не прибързва-
те, за да не съжалявате 
след време.

Честността ви е ка-
чество, с което при-
вличате другите, но не 
всички от обкръжени-
ето ви го оценяват. Не 
се опитвайте да ги про-
мените.

Разнолика 
седмица

В началото на седми-
цата бъдете премерени 
и в никакъв случай не 
прибързвайте с решени-
ята си. Проявете повече 
отговорност към своите 
задължения в семей-
ството, на работното 
място и във всеки друг 
план. 

Добре обмислените 
ви действия ще създа-

ват предпоставка за ус-
пехи. Но за да им се 
радвате дълго, владейте 
емоциите си. Мерете 
си думите, защото ис-
тината за вас може да 
причини страдание на 
други. Внимавайте да 
не се скарате с близък 
приятел! Старайте се 
да бъдете толерантни 
към другите!

Мерете си 
думитеБЛИЗНАЦИТЕЛЕЦ

Не всичко е 
работаОВЕН

РАК ЛЪВ ДЕВА

ВЕЗНИ СКОРПИОН СТРЕЛЕЦ

КОЗИРОГ ВОДОЛЕЙ РИБИ

АСТРОЛОГ



бр. 6 (1172), 13 - 19 февруари 2017 г.

23

      www.stroitelstvoimoti.com reklama@stroitelstvoimoti.com  stroimoti@gmail.comISSN 1312-367X

Издава: „реал трейд медИа“ ООд 

Управител - Цветелина Хайгърова (0884/066-666)
Главен редактор - Елвира гЕнова (0888/094-088 ) зам. главен редактор - виолета вЛаСТанова (0886/111-466)

 маркетинг и реклама 
виктория атанасова

(0886/808-167)
stroimotipr@gmail.com

технически сътрудник
(0886/808-167)

stroimotipr@gmail.com

Графичен дизайн и предпечат
Лиляна шиварова 

(0886/838-440)
prepress@stroitelstvoimoti.com

Добромир Маринов, арх. Белин Моллов, инж. Димитър начев, арх. иво Пантелеев, арх. илко николов, арх. лило ПоПов, лъчезар искров, 
инж. Пламен Панчев, арх. румен ГриГоров

редаКЦИОНеН СЪвет:

Печат: „Печатница София“ ЕооД 
02/942-22-04

IBAN: BG60 UNCR 7000 1519 7197 18 
4000 Пловдив, ул. „Княз александър I“ 43, ет. 1, офис 2

тел.: 0886/808-167   office@stroitelstvoimoti.com
facebook: Строителство имоти вестник  stroimoti@gmail.com

За начинаещи

За напреднали

За експерти

За начинаещи За напреднали За експерти
ОтгОВОРИ

ЗА СВОБОДНОТО ВРЕМЕ



бр. 6 (1172), 13 - 19 февруари 2017 г.

24

ЕТЕМ се присъеди-
ни към благотворител-
ния проект на фондация 
„Домус“ и архитектур-
ните студия „ПАМ Кон-
султ“ и „Контрастер“, 
осигурявайки материа-
ли за изграждането на 
първата по рода си сгра-
да, направена от морски 
контейнери. Предназна-
чението й е да служи за 
ученическо общежитие 
към 153-то специализи-
рано спортно училище 
„Неофит Рилски“ в кв. 
„Надежда“ в София.

Приносът на ЕТЕМ е 

предоставянето на пет-
камерна PVC профилна 
система Q72 от клас „А“ 
с алуминиева капачка. 
Системата е високока-
чествена и надеждна и 
е с отличителни харак-
теристики на топлопре-
минаване и звукоизола-
ция. Стабилизаторите 
на калциево-цинкова ос-
нова, използвани в про-
изводството на профи-
лите, правят системата 
безвредна за околната 
среда, подобряват ста-
билността на външния 
слой на профила и га-

рантират пълен процес 
на рециклиране. Пред-
лага се в разнообразни 
дърве сни  имит ации , 
RAL цветове, както и в 
комбинация с алумини-
еви капачки. 

„Горди сме, че сме 
част от този уникален и 
иновативен проект, кой-
то ще се превърне в дом 
за шампиони“, заяви-
ха от компанията и до-
пълниха, че с радост ще 
продължат да подкрепят 
подобни благородни на-
чинания.

По думите на проек-

танта на сградата арх. 
Румен Първанов, за из-
граждането на общежи-
тието са използвани 12 
цветни морски контейне-
ра, от които са направе-
ни 8 апартамента. Про-
ектът е реализиран и съ-
гласно изискванията за 
достъпна среда за хора 
с увреждания, като еди-
ният от апартаментите е 
изцяло предназначен за 
хора с увреждания. 

Изграждането на сгра-
ди от морски контейнери 
е иновация за България, 
а идеята се ражда от не-

равномерния търговски 
баланс между Китай 
и Европа. Голяма част 
от контейнерите, които 
идват от Китай, седят с 
години на депо в приста-
нищата, тъй като излиза 
по-скъпо да се върнат 
обратно.

Жилищата, създаде-
ни от огромните цветни 
кутии, не отстъпват по 
нищо от стандартно по-
строените. Изключител-
но енергийно ефективни 
са, изграждат се бързо, 
не се влияят от атмос-
ферните условия и са на 

ниска цена. Според спе-
циалистите търсенето 
на сгради от контейнери 
ще се увеличава, защо-
то, освен евтини, те са 
мобилни и устойчиви на 
земетръс.

Фактическите реали-
затори на проекта - воде-
щата проектантска ком-
пания „ПАМ Консулт“, 
планират изграждането 
по същата технология 
на детски градини, до-
мове за възрастни хора, 
нискотарифни хотели, 
бунгала, базари, офис 
сгради и др.

ЛИДЕРИТЕ

ЕТЕМ с участие в първата сграда 
от морски контейнери в София

Компанията е предоставила безвъзмездно петкамерна PVC 
профилна система Q72 от клас „А“ с алуминиева капачка


